
Инвестициядан игілік сезінген серіктестік. Саран индустриалды аймағына 
айтарлықтай серпін беріп отырған кәсіпорын. Өнім көлемін өсіруді жоспар-
лаған өндіріс орны. Тұрмыстық техникалары ел нарығынан, экспортқа 
шығып үлгерген «Silk Road Electronics» ЖШС-дегі шаруа қауырт қазір. Тапсы-
рыс көлемі күн өткен сайын көбейіп келеді. Оның үстіне, әлемге әйгілі бренд 
қалыптастырған алпауыт компаниялармен келіссөздер жүргізіліп жатыр.

ВАЛЮТАЛАРДЫҢ  РЕСМИ  БАҒАМДАРЫ: 

СЕНБІ, 2 ҚАРАША, 2024 ЖЫЛ  №123 (23 445)   

●EUR/KZT 530.54 ●USD/KZT 488.26 ●RUB/KZT 5.03 ●CNY/KZT 68.59                                         Қазақстан Ұлттық Банкінің             
                         1 қараша, 2024 жылғы дерегі бойынша 

4-бет2-бет 8-бет

«Үшінші сектордың»
үлесі зор

Қолдау барда  
өрлеу бар

«Шебердің
қолы ортақ»

ҚҰРМЕТТІ ОҚЫРМАН!ҚҰРМЕТТІ ОҚЫРМАН!

Облыстық  «Ortalyq Qazaqstan» газетіне 2025 жылға Облыстық  «Ortalyq Qazaqstan» газетіне 2025 жылға 
жазылу науқаны басталды. Газетке жазылуды «Қазпошта» жазылу науқаны басталды. Газетке жазылуды «Қазпошта» 

АҚ пошта байланысының барлық бөлімшелерінде, АҚ пошта байланысының барлық бөлімшелерінде, 
сондай-ақ, Ермеков көшесі, 33 үй, 8-қабат мекенжайы сондай-ақ, Ермеков көшесі, 33 үй, 8-қабат мекенжайы 

бойынша редакцияда ресімдеуге болады бойынша редакцияда ресімдеуге болады 

Санаттар Жеткізусіз «Қазпошта» АҚ 
Қала (теңге)

«Қазпошта» АҚ Аудан/
ауыл (теңге)

Кәсіпорындар мен 
ұйымдар үшін

6 ай 10447,44 5882,60
12 ай 20894,88 11765,20

Жеке 
жазылулар үшін

12 айға
4116 теңге

6 ай 3386,60 3074,60
12 ай 6773,20 6149,20

Анықтама телефоны: Анықтама телефоны: 
41-26-85, 8-702-638-56-85, 8-705-902-04-05.41-26-85, 8-702-638-56-85, 8-705-902-04-05.

Е-mail:Е-mail: otdel.pochtovyy@bk.ru otdel.pochtovyy@bk.ru

25 қазаннан 25 қараша аралығындағы жеңілдік тарифтері25 қазаннан 25 қараша аралығындағы жеңілдік тарифтері
(жылдық жазылу шарты бойынша)(жылдық жазылу шарты бойынша)

Санаттар Жеткізусіз «Қазпошта» АҚ 
Қала (теңге)

«Қазпошта» АҚ Аудан/
ауыл (теңге)

Кәсіпорындар мен 
ұйымдар үшін

19 454,88 10 397,20

Жеке 
жазылулар үшін

3492 6149,20 5 633,20

«ОРТАЛЫҚ ҚАЗАҚСТАН» «ОРТАЛЫҚ ҚАЗАҚСТАН» 
ГАЗЕТІНЕГАЗЕТІНЕ

АРҚЫЛЫ  ЖАЗЫЛЫҢЫЗАРҚЫЛЫ  ЖАЗЫЛЫҢЫЗ
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Оплата за подписку

Ortalyq Qazaqstan

Жазылым үшін ақысын төлеу

Қадірменді оқырман!
Еңбеккер аймағымыздың тыныс-тір-

шілігін тамыршыдай тап басқан, елдің 
әлеуметтік-экономикалық дамуын дес телі 
дәстүрімен айқындап баяндайтын Арқа-
ның басты ақпарат құралдарының бірі 
– өзіміздің  «Орталық». Иә, бүгінде то-
лассыз жаңалық ағынының бел ортасын-
да жүріп-ақ, қоғамдық өмірдегі маңыз-
ды оқиғалардан ұдайы хабардар бола 
білу де – әр азаматқа бір талап.  Әлбетте, 
шежірелі Шет ауданының әкімі ретінде, 
осы басылымның әр санын мұқият қа-
дағалап оқып, ауданымыздың дамуына қа-
тысты мәселелер мен жаңалықтарды қалт 
жібермеймін.

Әл-әзір «Ortalyq Qazaqstan» газетіне 
жазылу бұрынғыдан да ыңғайлы болып 

шықты. Бек қуаныштымыз! Банк қо-
сымшасының көмегімен QR-кодты теле-
фонның ақзер экранынан зыр еткізіп, сіз 
жылдам әрі қауіпсіз түрде жазыла аласыз. 
Тың тәсіл – уақытыңызды үнемдейтін, 
ақпаратқа лезде қол жеткізетін тамаша 
мүмкіндік.

Ауданымыздың әрбір тұрғынына осы 
игілікті пайдаланып, газеттің оқырманы 
болуға кеңес беремін. Осы қадамымыз 
біртұтас қоғамымыздың ортақ мәселе-
леріне үн қосып, өңір өміріне бей-жай 
қарамайтын белсенді азаматқа айналуы-
мызға игі ықпал етеді.

«Ortalyq Qazaqstan» газеті Сіздің 
сенімді серігіңіз болсын!

Мұхит МҰХТАРОВ, 
Шет ауданының әкімі 

● БАСПАСӨЗ – 2025

Уақытпен үндес қадам
Отандық өнім 
әлемдік нарыққа шығады

Қасымхан БҮРКІТҰЛЫ,
«Ortalyq Qazaqstan»

←5-бет

● ӘКІМ САҒАТЫ

Жан-жақты сауалға – салмақты жауап

Саран серпілісі
Бұл – Саран қаласына серпін берген 

ірі жобалардың бірі. Бұрын моноқала бо-
лып келген Саран жақында ол тізімнен 

шықты. Өйткені, өркен жайған түрлі өн-
діріс ошағы сәйкесінше сарандықтардың 
экономикалық-әлеуметтік дамуына оң 
динамика берді. Оны айтпай өтуімізге 
тағы болмайды. Тіпті, Үкімет мұндағы 
іргелі кәсіпорындарды көпке үлгі қылып, 
тәжірибе алу керектігін және атап өтті. 

Мемлекет басшысының өзі өңірімізге 
жасаған кейінгі сапарында біз жазға-
лы отырған «Silk Road Electronics» 
кәсіпорнына арнайы ат басын бұрып, 
тыныс-тіршілігімен танысқан еді.

Сонымен, өңір экономикасына сер-
пін берер тың жобаның құны шамамен 
25 млрд теңгені құрайды. Оның 5 млрд 
теңгесі – Ұлттық қордың қаражаты. 
Кәсіпорын бұрынғы «Қарағанды рези-
натехника» зауытының базасында орна-
ласқан. Компания қаңырап бос қалған 
ғимаратты қайта қалпына келтіру жұмы-
сына екі жыл уақыт сарп еткен.

Бағдарлы баға, сенімді сапа
Зауыттың ішіндегі сартылдаған ша-

руадан бөлек, сырт келбетінің өзі көз 
тартады. Жалпы ауданы 61 мың шар-
шы метрден астам өндіріс аймағында 
түрлі цех жұмыстары ретімен жолға 
қойылған. Оның ішінде эмальдау және 
ұнтақты бояу цехы, термопласт-автомат 
цехы секілді өндірістің негізгі күшін 
құрайтын аймақ бар. Кәсіпорын бас-
шылығы жақында жаңа көбік пластик 
өндіру цехын іске қосуды жоспарлап 
отыр.

«Халық үніне құлақ асатын мемлекет» тұжырымдамасы Президент Қа-
сым-Жомарт Тоқаев саясатының маңызды элементтерінің бірі және Әділетті 
Қазақстанды құруда маңызды роль атқарады. «Азаматтардың, халықтың бар-
лық өтініш-тілектерін жедел түрде әрі тиімді қарастыратын тұжырымдаманы 
іске асыру, барлығымызға ортақ міндет», – деген Мемлекет басшысы билік пен 
қоғам арасында тұрақты диалог орнату арқылы ғана геосаяси ахуалға бейім-
делген үйлесімді мемлекет қалыптастыруға болатынын қадап айтқан болатын 
өз Жолдауында. Халықпен тиімді кері байланыс орнату және тұрғындардың 
өтініш-тілектерін жинап, қарастыру ғана емес, айтылған мәселелерді дер 
кезінде шешіп, нәтиже шығару мақсатында шенеуніктердің халықпен тікелей 
кездесуі бұл күні ешкімге таңсық емес. Одан бөлек, әкімдер қазір әлеуметтік 
желіде де белсенді. Халықпен пікірлесіп, олардың базынасына өздері тікелей 
жауап береді. Кейінгі жылдары «Әкім сағатын» өткізу де үрдіске айналып, 
тұрғындар тікелей эфир кезінде аймақ басшысына сауалдарын жолдап, қан-
дай да бір түйткілді мәселенің шешіміне қатысты жауабын алып жүр. Биыл 
да SARYARQA телеарнасының тікелей эфирінде облыс тұрғындары бір сағат 
көлемінде өңірдегі ахуал жайлы аймақ басшысы Ермағанбет Бөлекпаевтың 
өз аузынан естіп, көкейдегі сұрақтарын телефон және WhatsApp мессенжері 
арқылы жолдау мүмкіндігіне ие болды. 

Салтанат ІЛИЯШ,
«Ortalyq Qazaqstan»

«Көзге көрінбесе де, 
оң өзгерістер бар» 

Көрермендерден сұрақ келіп түскен-
ше, Ермағанбет Қабдулаұлы жыл бойы 
облыста атқарылған жұмыстарға шолу 
жасап өтті. Айтуынша, Қарағанды жылды 
жақсы аяқтайды. Әсіресе, экономикалық 
тұрғыдан өсім жоғары. Одан бөлек, жұ-
мыссыздық мәселесі де оң нәтиже бере 

бастаған. Қазақстан бойынша ең төмен – 
4,1 пайыздық көрсеткіш дәл біздің өңірде 
екенін де айту керек. 

Қазақстан өндірісінің қара нары ретін-
де ел экономикасында ойып тұрып орын 
алатын Қарағандыдағы ең ірі өндіріс орны 
– Qarmet акционерлік қоғамы екені бел-
гілі. Еліміздегі ең ірі металлургия зауы-
ты кейінгі жылдары ірі жобаларды қолға 
алып, ауқымды бастамаларды атқарып 
жатқанын көріп те, біліп те жүрміз. Ком-
бинатқа бұрынғы даңқын қайтарып, оны ←3-бет

Қазақстанның әрбір тұрғыны мен зауыт 
жұмысшысының мақтанышына айналды-
руды мақсат етіп, өз ұстанымына айнал-
дырған кәсіпорын қазір заманауи техно-
логиялардың, жоғары өнімділіктің және 
қоршаған ортаға жауапкершілікпен қара-

удың экожүйесіне айналған. Бұрынғымен 
салыстырғанда, компаниядағы жағдай әл-
деқайда жақсарғанын аймақ басшысы да 
айтып отыр. Ал, ең бастысы – тұрақтылық. 

– Qarmet – белгілі бір проблемалары 
бар, қарызы бар үлкен компания. Қазір 

өндірістік көрсеткіштер 21 пайызға дейін 
өсті. Бұл бізді қуантады. Дегенмен, өн-
дірісті модернизациялау үшін үлкен инве-
стициялар қажет. Сондай-ақ, кеншілердің 
қауіпсіздігіне көп көңіл бөледі.
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«Қазақстан Республикасындағы 
сайлау туралы» Конституциялық 
Заңның 28-бабына сəйкес, «Saryarqa 
aqparat» жауапкершілігі шектеулі 
серіктестігі аудандық жəне қалалық 
мəслихаттар депутаттығына барлық 
кандидаттар сайлау алдындағы үгіт 
шеңберінде өздерінің сайлау алдын-
дағы материалдарын газетте жариялай 
алатынын мəлімдейді.

Облыстық «Ortalyq Qazaqstan» га-
зетіндегі 1 шаршы см. алаңының құны 
қосымша құн салығымен 330 теңгені 
құрайды.

Газет алаңын ұсыну үшін негіз 
ретінде аудандық жəне қалалық мəс-
лихаттар депутаттығына кандидаттар 
бұқаралық ақпарат құралы басшысы-
ның атына жазбаша өтініші болып та-
нылады. Бұқаралық ақпарат құралда-
рындағы сайлауалды материалдардың 
жарияланымдарында қаржыландыру 
көзі туралы ақпарат болуы шарт екен ін 
еске саламыз.

Аудандық жəне 
қалалық 

мəслихаттар 
депутаттығына 
кандидаттардың 

назарына!
Алдымен облыс басшысы Балқаштағы кəріз 

желілерін, сумен жəне жылумен жабдықтау желілерін 
жаңғырту бойынша атқарылып жатқан жұмыстар-
ды көрді. Жыл басында жөндеу жұмыстарын қолға 
алу туралы шешім қабылданған. Өйткені, құбырлар-
дың тозығы жеткен. Сумен жəне жылумен жабдықтау 
желілерін жаңғырту – Балқашта басым бағытқа ие бо-
лып отыр. Себебі, бүгінде қаланың кейбір учаскелерін-
де коммуналдық желілердің тозуы 75 пайызға дейін 
жеткен. Бүгінде қалада магистральдық жылу желілерін 
қалыпқа келтіру бойынша ауқымды жұмыстар жалға-
суда. Сондай-ақ, магистраль ішіндегі жəне орамішілік 
жылу желілерін жаңарту бойынша жұмыстар жүргізілу-
де. Биыл 25 шақырым жөнделді. Осылайша, қаладағы 
желілердің тозуы 75 пайыздан 65 пайызға дейін төмен-
деді. Жаңарту жұмыстары жылумен жабдықтау сапасын 
жақсартуға жəне жүйеде қысымды арттыруға мүмкіндік 
береді. Бұл, əсіресе, қаланың шалғай аудандары үшін 
өте маңызды. Қала əкімі Сапар Сатаевтың айтуынша, су 
құбыры жəне кəріз желілерін жөндеу кестеге сай жүр-
гізілуде.

– Қаланың 90-шы орамында 320 метр су құбыры 
ауыстырылды. Ұзындығы 850 метр болатын 8 Наурыз 
көшесіндегі құбырларды ауыстыру үшін дайындық 
жұмыстары жүргізілуде. Сондай-ақ, Тоқырау – Саяқ 
су құбыры бағытындағы жұмыстар жалғасуда. Қазіргі 
таңда 160 шақырым апатты учаскелердің 72 шақырымы 
ауыс тырылды. Келесі жылы осы су ағардың шамамен 20 
шақырымын жаңарту жоспарлануда. Бұл ауыз су жүй-
есіндегі мəселелерді шешуге мүмкіндік береді, – деді 
Сапар Сатаев.

Сонымен қатар, Ермағанбет Бөлекпаев көл жағала-
уына барып, абаттандыру жұмыстарының қалай жүріп 
жатқанын көрді. Мұнда жоба екі кезеңге бөлінген. Əзір-
ге, бірінші кезең 80%-ға аяқталған. Сондай-ақ, жаяу 
жүргінші жолы, субұрқағын салу, аумақты абаттанды-

● ОБЛЫС ӘКІМІНІҢ ЖҰМЫС САПАРЫ

Қолдау барда өрлеу бар
Облыс əкімі Ермағанбет Бөлекпаев Балқаш 

қаласының  экономикалық жағдайымен, мемле-
кеттік бағдарламалар аясында жүргізіліп жатқан 
құрылыстармен танысып, бірқатар нысандар-
дың ашылуына куəгер болды.

Нұрдос КƏРІМ,
«Ortalyq Qazaqstan»

бөлмелері, көліктерге арналған жуу, тұрақ жəне жөндеу 
секілді үш бокс қарастырылған, – деді облыстық жедел 
медициналық жəрдем станциясы директорының мін-
детін атқарушы Ақылбек Сарбаев.

Мамандардың мəлімдеуінше, стансаның іске қо-
сылуы, қоңыраулар санын азайтып, мамандандырылған 
медициналық көмекті қолжетімді етеді. Науқастарға 
неғұрлым жылдам жəне тиімді көмек көрсетуге ықпал 
ететін болады.

Сонымен қоса, облыс əкімі алғашқы медициналық 
жəне əлеуметтік көмектің үздік тəжірибе орталығының 
ашылуына қатысты. Балқаш өңірінің 80 мың тұрғынына 
медициналық көмек көрсету сапасын жақсартатынын 
атап өтті.

– Сіздер Мемлекет басшысының медицинаны қол-
дау, осы бағытты жаңғырту жəне халыққа сапалы меди-
циналық қызмет көрсету жөніндегі бастамасы туралы 
білесіздер. Біз осы тапсырма аясында медициналық ны-
сандарды ашып, инновациялар енгізіп жатырмыз – мұ-
ның бəрі халыққа сапалы қызмет көрсету үшін. Біз өз 
тарапымыздан  бастамаларды қаржылай қолдаймыз. Біз 
үшін бірінші кезектегі міндет – осындай нысандарды 

ру жəне жарықтандыру орнату жұмыстары жалғасуда. 
Екінші кезеңде тренажерлар жəне скейт-паркі бар спорт 
аймақтарын, балалар алаңдары мен демалыс орыны 
салынады. Алдағы кезеңде абаттандырылған жағалау 
қалалықтар үшін жəне қала қонақтары үшін қаланың 
символы болмақ. Туризмді дамыту үшін де маңыз-
ды. Жағалауды абаттандыру аясында көк, ақшыл көк, 
ақшыл сары жəне жасыл түсті резеңке-каучук жабыны 
бар балалар ойыны жəне спорт алаңдарын жабдықтау 
жоспарлануда. Балалардың ойын кешендері əр түрлі жас 
топтарына арналған. Боялған асфальтбетон жабыны мен 
велосипед тұрағы бар ені үш метр заманауи велосипед 
жолы салынбақшы. Сондай-ақ, жағалауда желкенді қай-
ық тəрізді жеті субұрқақтан тұратын ерекше кешен бола-
ды. Облыс басшысы мердігерлердің есептерін тыңдап, 
жобаға сəйкес барлық жұмыстарды орындауды жəне 
жоспарланған мерзімдерден қалыс қалмауды тапсырды.

Бұдан кейін облыс əкімі шағын шаһардағы жаңа же-
дел жəрдем бекетінің ашылуына қатысты. Сала маман-
дары тұрғындардың шақырулары мен шағымдарды са-
ралай келе, Балқашта жедел жəрдем бекетінің құрылысы 
басталған болатын. Бүгінде сол бекеттің құрылысы 

мүмкіндігінше ашу. Ол үшін біз тұрғын үй саламыз, ма-
мандарға осы медициналық мекемелерде жұмыс істеу 
үшін көтерме жəрдемақы береміз, – деді  Ермағанбет 
Бөлекпаев.

Балқаш көпсалалы ауруханасы емханасының база-
сында орналасқан орталық медициналық заманауи диа-
гностикалық жабдықтармен жабдықталған. Орталықта 
кешенді медициналық, əлеуметтік жəне психологиялық 
көмек алуға болады. Сондай-ақ, «Халық кеңесі» қоғам-
дық қабылдау бөлмесі жұмыс істейді. Онда тұрғындар өз 
өтініштерін қалдыра алады. Саламатты өмір салты каби-
неті барлық тілек білдірушілер үшін пайдалы болмақ.

– Мұнда медициналық, əлеуметтік жəне психоло-
гиялық қызметтердің симбиозы – отбасылық меди-
цина принципі қарастырылған. Отбасылық дəрігер, 
қамқоршы медбике, акушер, психолог жəне əлеуметтік 
қызметкерден тұратын көпсалалы топ белгілі бір отба-
сымен айналысады. Жəне ауруларға əкелетін себептерді 
анықтайды. Орталық «Науқастың 5 минутта байқаға-
ны» қағидаты бойынша жұмыс істейтін болады. Тіркеу-
ден бастап-ақ, пациент 5 минут ішінде өзіне қажетті 
ақпаратты алуы керек. Кіреберісте екі инфотабло бар, 
сұрақтарға жауап беретін жүйелік əкімші бар. Биыл 
біздің мемлекетіміз Қазақстанның түрлі жоғары оқу 
орындарының бес отбасылық дəрігерлерімен толықты, 
– дейді Балқаш көпсалалы ауруханасының директоры 
Серікбол Түсіпбеков.

Сондай-ақ, «Primary Health Care» ұлттық қауымдас-
тығының президенті, академик Төлебай Рахыпбе-
ков мұндай орталықтар Дүниежүзілік денсаулық сақтау 
ұйымының үздік əдістемесі бойынша іске асырылып 
жатқанын айтып, қала жұртшылығын құттықтап, дəрі-
герлер жұмысына сəттілік тіледі. Оның айтуынша, ор-
талықтың ашылуы емхана құрылымына көптеген оң өз-
геріс əкеледі. Атап айтқанда, емханада өзіне-өзі қызмет 
көрсету бұрышы, халық кеңесі, тренинг орталықтары, 
патронаждық қызметтің əмбебап-прогрессивті модель 
бөлмесі, денсаулық мектептері жəне отбасылық меди-
цинаның жаңа моделі өз жұмысын жүйелі жүргізіп ке-
леді. Орталық жұмысының нəтижесінде жаңа медици-
налық-əлеуметтік көмектің қолжетімділігі мен сапасы 
жақсармақ. Сонымен қатар, қала тұрғындарының сала-
матты өмір салтын ұстануын арттыруға зор ықпал етеді.

Биылдың өзінде Балқашта денсаулық сақтау сала-
сында біраз жетістіктер мен ауқымды жобалар жүзеге 
асқан. Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
тапсырмасына сəйкес жас маман дəрігерлерді қызмет-
тік тұрғын үйлермен қамтамасыз ету мақсатында қала-
лық аурухана аумағында 30 пəтерлі үш қабатты ғимарат 
жөнделген болатын. Салтанатты шараға қатысқан об-
лыс əкімі Ермағанбет Бөлекпаев ақ халатты абзал жан-
дарды құттықтап, бірнеше жас дəрігерге баспана кiлтiн 
табыс етті.

Жаңа қонысқа көшіп келген мамандар жұмыспен 
қамтамасыз етіліп, тұрғын үй мəселесі шешілгендігін 
қуанышпен жеткізді. Жиһаз жəне тұрмыстық техника-
мен жабдықталған пəтерлеріне кіріп қуанышқа бөлен-
ді. Қоныстойын тойлап жатқан дəрігерлер қатарында 
Қарағанды облысынан келген жас маман, дəрігер-гине-
колог Хажай Орал да бар. Жас маман қолдау білдірген 
жандарға алғысын айтты.

– Мен отбасыммен бірге көшіп келдім. Келген уақыт-
та баспана мəселесі қиын болып, пəтер жалдауға тура 
келді. Тұрған пəтеріміз қолайсыздық туғызды. Мəселені 
оңынан шешіп, жаңа үй берген, қалаға келген маман-
дарды қолдап жатқан басшыларға алғыс білдіремін. Ал-
дағы уақытта қала халқының денсаулығын жақсартуға 
аянбай еңбек етуге дайынмын, – деді Хажай Орал.

Жас мамандардың шаңырағына кіріп, қоныстарына 
құтты болсын айтқан облыс басшысы балқаштықтар-
дың облыс орталығына бармай-ақ уақы тылы медици-
налық көмек алуы үшін ауданаралық ауруханаға 25 жас 
маман тартылғандығын жеткізді. Олардың арасында 
анестезиолог-реаниматолог, травматологтар, невропа-
тологтар, акушер-гинекологтар, неонатологтар, педиа-
трлар, жалпы тəжірибе дəрігерлер бар. Қазіргі уақытта 
12 дəрігер резидентурада оқуын жалғастыруда. Келесі 
жылы ол мамандар Балқашқа жұмысқа орналастырыл-
мақшы. Облыс бойынша биыл барлығы 130 пəтер беріл-
ді. Ал, қалалар мен аудандарға дəрігерлерді тарту үшін 
көтерме сомасы 1,5 млн теңгеден 8 млн теңгеге дейін 
ұлғайтылды.

БАЛҚАШ

Суреттерді түсірген  
Жангелді ƏБДІҒАЛЫМ

Қарқаралы ауданындағы дала 
өртін сөндіру кезінде Саран қаласын-
дағы №24 өрт сөндіру бөлімінің аға 
өрт сөндіруші-құтқарушысы Хайрат 
қаза болған еді. Ол 1991 жылы туған. 
Сержант азаматтық қорғау органында 
2014 жылдан бастап жұмыс істеп кел-
ген.

«Хайрат Халидың өртті сөндіру 
кезінде көрсеткен ерлігі – нағыз ба-
тылдық пен жанқиярлықтың үлгісі. Ол 
өз өмірін адамдарға қызмет етуге жəне 
туған жерін қорғауға арнады. Осы қай-
ғылы сəтте біз қиындықты Халидың 
туыстарымен бөлісеміз. Əрине, біздің 
сөздеріміз бен қолдауымыз отбасына 
ардақты ұлды, аяулы əкені қайтара 
алмайды. Міне, тілсіз жау кезінде та-
банды қызмет қылып, қыршын кеткен 
батырды еске алып отырмыз. Біз оның 
ерлігін ұмытпаймыз, – деді Ермаған-
бет Қабдулаұлы.

Мемлекеттік награданы табыс ету 
рəсіміне құтқарушының əріптестері 
қатысты. Марқұмның көзсіз ерлігі 
олар үшін қызметке деген адалдықтың 
үлгісі болары анық.

– Ел Президентіне біздің батыр 
əріптесімізді марапаттағаны үшін 
алғыс айтамыз. Хали Хайрат өзінің он 
жылдық қызметінде мамандыққа деген 
адалдығын көрсетті, оның жанқияр-
лық еңбегінің арқасында бірнеше жан 
қатерден арашаланып қалды. Ол біздің 
жүрегімізде мəңгі қалады, – деді əріп-
тесінің ерлігін еске алған облыстық 
Төтенше жағдайлар департаментінің 
бастығы Марғұлан Аманбаев.

Марқұмның жақындары «қайғылы 
сəтте қасымыздан табылып, есімін 
құрметтеп, «Ерлігі үшін» медалін тар-
ту етіп жатқандарыңызға ерекше алғы-
сымызды білдіреміз», – деді.

● ҚҰРМЕТ

Ерлігі еш 
ұмытылмайды

Қызмет бабында жүріп қаза 
тапқан қарағандылық құтқа-
рушы Хайрат Хали Президент 
Жарлығымен «Ерлігі үшін» ме-
далімен наградталды. Мəртебелі 
марапатты облыс əкімі Ермаған-
бет Бөлекпаев қаза тапқан өрт 
сөндірушінің туған-туыстарына 
табыс етті.

Қасымхан БҮРКІТҰЛЫ,
«Ortalyq Qazaqstan»

аяқталып, жұмысын бастап кетті. 30 жыл бойы орта-
лық аурухананың мекемесінде жүрген жедел жəрдем 
қызметкерлерінің жаңа ғимаратқа қолдары енді жетті. 
Орталық аурухананың жанындағы жеке ғимаратқа күр-
делі жөндеу жүргізілген. Тіпті, инженерлік жүйелері 
де жаңартылған. Төбесі ауыстырылып, өртке қарсы қа-
уіпсіздік жəне бейнебақылау жүйесі орнатылған.

– Бұрын Балқаштың жедел медициналық жəрдем 
бригадалары стационар жанындағы жеке бөлінген 
үй-жайларға орналасқан болатын. Кейінде жедел жəр-
дем бригадаларының еңбек жағдайларын жақсарту қа-
жеттілігі ерекше байқалды. Осыған байланысты, ескі 
ғимаратты қайта құру туралы шешім қабылданды. Қо-
салқы станцияда алты жедел жəрдем бригадасы бар. 
Олар бір жыл аралығында 30 мыңға дейін шақыруға 
шығып, медициналық қызмет көрсетеді. Тəулік бойы 
жұмыс істейтін екі диспетчерлік бекет бар. Демалыс 

● РЕСМИ
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(Соңы. Басы 1-бетте)

Олар қазірдің өзінде позиция-
лау жүйесімен жұмыс істейді. 
Жұмыстағы қауіпсіздік, əлеумет-
тік-тұрмыстық жағдайды жақсарту 
бойынша да жұмыстар жүргізілу-
де. Мəселе көп. Олар бір жылда 
жылдам шешіле қалады деп айта 
алмаймыз, – деді аймақ басшысы. 

Ермағанбет Бөлекпаев Qarmet 
компаниясына қатысты мердігер-
лер алдындағы қарыз мəселесіне 
де тоқталды. Айтуынша, инвестор 
бұл жағдайда нақты жұмыс істеп, 
отандық жеткізушілер мен қызмет-
терге көбірек көңіл бөлу керектігін 
түсінеді. 

– Бізде Qarmet айналасында 
əрі қарай жұмыс істеу, кластерлік 
тəсіл жасау үшін үлкен бірлескен 
жоспарларымыз бар. Бірқатар 
банк басшыларымен кездестік, біз 
қазірдің өзінде кейбір банктермен 
келісімге келіп, кластерлік тəсіл-
ге байланысты бірқатар жобалар 
қаржыландырылатын болды, – деді 
Ермағанбет Бөлекпаев.

Облыс əкімі Балқаш пен Қарқа-
ралыдағы «Қазақмыс» кəсіп-
орынының да жұмыс сапасына 
тоқталды. Əлбетте, жүйе құраушы 
кəсіпорындардың жұмысы жақ-
сарған сайын, мемлекетке, оның 
ішінде, облыс бюджетіне түсетін 
салық көлемі де арта түсетіні анық. 

– Бизнес жағынан келер бол-
сақ, салық мөлшері көбейген. Сол 
себепті де жағдай жақсарып келеді. 
Бірақ, екінші жағынан да алаңдата-
тын мəселелер жоқ емес. Оны біз 
де, сіздер де білесіздер. Баға жəне 
тариф мəселесі. Осы мəселені 
шешу үшін тиісті жұмыстар атқа-
рылуда, – деді Ермағанбет Қабдул-
лаұлы.

Айта кетерлік жайт, Qarmet 
компаниясының неғұрлым қысқа 
мерзімде шешкен басты мəселесі 
– табиғи газға көшу. Бұл – үлкен 
жетістік. 

– Қазірдің өзінде газ құбырын 
жеткізу жұмыстары басталды, 
бұл ауаға таратылатын зиянды 
қалдықтарды айтарлықтай төмен-
детеді. Көзге көрінбейтін шығар, 
бірақ біраз өзгерістер бар жəне 
олар жалғаса береді, – деп сендірді 
Ермағанбет Бөлекпаев.

Экономикада 
өсім бар 

Қарағанды облысында эконо-
миканың барлық салаларында өсім 
бар. Өнеркəсіптік кəсіпорындар 
9 айда 3 трлн теңгеге жуық өнім 
өндірді. Өткен жылдың сəйкес ке-
зеңіне инвестиция көлемі 14,6%-
ға артып, 680 млрд теңгеге жетті. 
Жыл соңына дейін үш мыңға жуық 
жұмыс орны ашылып, он жобаны 
іске қосу жоспарланып отыр.

Көктемгі қолайсыз ауа райы-
на қарамастан, облыс диқандары 
биыл жақсы көрсеткіштерге қол 
жеткізіп, соңғы сегіз жылда бол-
маған өнім алғанын білеміз. Атап 
айтқанда, 1 млн. 300 мың тоннадан 
астам астық жиналды. Бұған дейін 
Ермағанбет Қабдулаұлы жоғары-
да аталған көрсеткіштер диқан-
дардың табан ақы, маңдай терінің 
өтеуі екенін айтқан болатын. Одан 
бөлек, ауыл шаруашылығы техни-
каларын дер кезінде дайындауда, 
жанар-жағармаймен қамтамасыз 
ету жəне мемлекеттік қолдау шара-
лары да өз ықпалын тигізді.

– Астықты халыққа тиімді 
бағамен ұсыну үшін мəселелерді 
шешу қажет. Ең бастысы – шаруа 
қожалық иелеріне көмек керек. 
Қазір бидайдың бағасы да арзан 
емес. Шаруа қожалық иелеріне 
көмек көрсету үшін арнайы жоба-
ларымыз бар – деді өңір басшысы.

Жан-жақты сауалға – салмақты жауап

Одан бөлек, Ермағанбет 
Бөлекпаев бизнестің іскерлік бел-
сенділігін арттыру үшін қандай 
жұмыстар жасалып жатыр деген 
сұраққа да жауап берді. Айтуынша, 
«Іскерлік ахуал» тəуелсіз рейтингін 
бағалау бойынша Қарағанды облы-
сы елімізде жетінші орында тұр. 
Шағын жəне орта бизнесті қолдау 
жəне қолайлы бизнес-климат құру 
да – басым міндеттердің бірі. 

– Республика деңгейінде көп-
теген бағдарламалар əзірленді. 
Қаржылық қолдауды кеңейту 
үшін «Даму» қорымен бірлесіп 
«Кəсіпкер» өңірлік бағдарламасы 
əзірленіп, іске асырылуда. Жақын 
арада біз несиелер бойынша пай-
ыздық мөлшерлемені субсидиялау 
түріндегі қолдауды бірнеше есе 
арттыруды көздеп отырмыз. Өң-
деу өнеркəсібі, туризм жобаларына 
ерекше назар аударылады, – деді 
Ермағанбет Бөлекпаев.

Сонымен қатар, барлық қажетті 
инфрақұрылымы бар шағын өнер-
кəсіптік аймақтарды құру бастал-
ды. Онда бизнес өз өндірісін ең 
төменгі жалдау шартымен орна-
ластыра алады. Мұндай алғашқы 
индустриялық алаңдар Қарағанды 
мен Саранда іске қосылды. Бұл 
тəжірибені басқа қалалар мен ау-
дандарға тарату міндеті тұрғанын 
ерекше атап өтті облыс əкімі.

Өңір басшысы елімізде бірінші 
болып Қарағанды облысы бөлшек 
сауда салығын 4-тен 2%-ға дейін 
төмендеткенін еске салды. Нəти-
жесінде арнайы салық режимін 
қолданатын салық төлеушілер 
саны 16 есе өсті. Тартымдылықты 
көріп, облысқа басқа аймақтардан 
салық төлеушілер келді. Бұл қа-
зынаны едəуір толықтыруға мүм-
кіндік берген.

Əкімдік заңсыздыққа көз 
жұма қарамайды

Тұрғын үй-коммуналдық ша-
руашылық саласы – қай кезде де 
өзекті. Облыста осыған қатысты 
атқарылған жұмыстар ауқымды 
болғанымен, биылғы жылу мау-
сымында Саран қаласы жылусыз 
қалған болатын. 

Ермағанбет Бөлекпаев Са-
ранның орталық қазандығының 
жағдайын түсіндірді.

– Жаңа қазандық 13 жыл бойы 
салынды. Қазір іске қосу жұмыста-
ры жүріп жатыр. Орталық қазан-
дық 102 үйге жылу береді. Қазір 
жылу көзінде төрт қазандықтың 
екеуі жұмыс істеп тұр. Қазандықты 
іске қосу кезінде сорғы жабдықта-
рымен байланысты техникалық 
ақаулар болды. Жазда қала əкіміне 
сақтандыру үшін жергілікті қазан-
дықтарды дайындау тапсырылды. 
Оның баяндамаларына сүйен-
сек, қосымша қазандықтар дайын 

тізімін біз сайттарға саламыз. Рұқ-
сатсыз құрылыс салатын мерді-
герлер бар. Құжаттарын реттеп 
алып, үлескерлерден ақша ала-
тын мердігерлер де бар. Ол – заң-
сыз. Қазіргі таңда заңсыз салып 
жатқан жəне салынып қойған 6-7 
үй бар. Салымшылар үйлердің құ-
жатын сұрап, тексеріп алу қажет. 
Мердігерлердің адамдардан үлес-
кер ретінде ақша алуға құқықта-
ры жоқ. Алдымен өз ақшаларына 
салу қажет, содан соң сата алады. 
«Қазақстан Тұрғын үй» компания-
сынан кепілдік алу қажет. Үй алам 
десеңіздер облыстың мемлекеттік 
сəулет құрылыс бақылау басқар-
масынан тізімін сұрап алсаңыздар 
болады, – деді Ермағамбет Қабду-
лаұлы. 

Өңір басшысы əкімдік кез 
келген заңсыздыққа көз жұма қа-
рамайтынын айтады. Айыпқа тар-
тып, айыппұл салады. Бірақ, бар-
лығы – заң аясында. 

Ермағанбет Бөлекпаев тікелей 
эфирде «Қарағанды-Қарқаралы» 

кра көшесіндегі үйді су басқанына 
шағымданды. Оның айтуынша, су-
дың қайдан келетіні белгісіз жəне 
жағдай екі айдан бері шешілме-
ген. Ермағанбет Бөлекпаев тікелей 
эфирде қала əкіміне шаралар қабыл-
дауды тапсырды. Сол жерге барып, 
мəн-жайды анықтауын бұйырды. 

Бір пайыз – техникаға 
Биыл Қарқаралы ауданында 

40 мың гектар жер өртеніп, бір 
адамның қаза тапқанын білеміз. 
Əкім сағатында өңір басшысы Ер-
мағанбет Бөлекпаевқа осы жағдай-
ға байланысты сұрақ қойылды. 
Аймақ басшысы өз сөзінде тергеу 
жұмыстарының жүргізіліп жатқа-
нын жəне орманшылардың қанша-
лықты техникамен жабдықталға-
нын айтып өтті.

– Өкінішке қарай, өрт кезінде 
Хали Хайрат деген азаматымыз 
қайтыс болы. Бүгін ғана Прези-
дентіміздің Жарлығымен берілген 
«Ерлігі үшін» медалін ата-анасы-
на табыстадым. Отбасына, туған-
туыс тарына көңіл айтамын. Ерлі-
гі – мəңгі жадымызда. Ал, өрттің 
қайдан жəне қалай шыққаны тек-
серілуде. Тергеу жұмыстары жүр-
гізілуде. Өзім сол өртенген жерге 
барып, көріп қайтқанмын. Өрт өте 
үлкен көлемде болды. Əрі жел де 
қатты соғып тұрды. Оқиға орнына 
көптеген техникаларды алдыртып, 
жұмыс істеген болатынбыз. Жал-
пы, облыстық бюджеттен техника 
алуға қажетті қаражат бөлінген. 
Ал, əрі қарай экология министрлі-
гі жұмыс істеп жатыр, – деді Ер-
мағанбет Бөлекпаев.

Өңір басшысы өз сөзінде үш 
бірдей өрт сөндіру станциясы са-
лынғандығына да тоқталды.

– Біз əлі бұнымен тоқтап қал-
маймыз. Алдағы уақытта Қарқа-
ралы ауданында да саламыз деген 
жоспар бар. Қазіргі уақытта осы 
бағыт бойынша жұмыстар жүр-
гізілуде. Бастысы – техника алып 
жатырмыз. Менің тапсырмаммен 
əр ауданның бюджетіне қажетті 
техникаларды алу үшін бюджет-

жатыр. Жұмыстар жүріп жатыр. 
«Томирис» тұрғын үйінің қасынан 
салынып жатқан мектептің сыртқы 
абаттандыру жұмыстары жүріп 
жатыр. Жылдың аяғына дейін 
бітіреміз деп жоспарлап отырмыз. 
Ендігі жылы облыс көлемінде тағы 
4 мектеп салынады, – деді аймақ 
басшысы Ермағанбет Бөлекпаев.

Тікелей эфирге қоңырау шалып, 
əкімдік жұмысына ризашылығын 
білдіргендер жалғыз бұл емес. 
Тұрғындар бірнеше жыл қатарынан 
жөндеу көрмеген жолдардың рет-
теліп, аулалардың абаттандырылға-
нына ризашылығын білдіріп, əкімге 
алғыстарын жаудырып жатты. Əл-
бетте, жолдардың жөнделуі бюджет 
қаражатына байланысты екенін де 
ескертті аймақ басшысы. 

Тұрғындар аудан жəне ауыл ме-
дицинасы жайында сұрақтар қой-
ды. «Аудан жəне ауыл тұрғындарын 
диагностикадан өтуі үшін облысқа 
жібереді. Неге сол диагностиканы 
аудан орталығынан өте алмаймыз? 
Облыс орталығына бару үшін жолға 
шығындаламыз», – дейді қоңырау 
шалған ауыл тұрғыны. 

– Диагностиканың əр түрі бо-
лады. Кең көлемде диагностика 
жүргізу керек кезде оны ауылда 
немесе ауданда өткізу мүмкін емес. 
Жалпы, бізде диагностика өткізуге 
арналған арнайы құрал-жабдықтар 
аз. Бірақ, басты мəселе – кадр 
тапшылығы. Осы мəселені шешу 
үшін қарқынды жұмыс жасап жа-
тырмыз. Ауылға барып, жұмыс жа-
саймын деген мамандарға 8 млн. 
теңгеге дейін қаражат береміз. 
Мемлекет басшысының тапсыр-
масымен осы уақытқа дейін өңір 
бойынша 91 ФАП салдық. Енді 
сол жерлерге мамандарды тартып 
жатырмыз. Қажетті медициналық 
техникаларды да алынуда, – деді 
Ермағанбет Қабдулаұлы. 

Тоғыз жолдың 
торабында

Қарағандыда Тeez маркетплейс 
сауда-логистикалық қоймасы жұ-
мыс істей бастады. Бұл да – əкім 

сағатында мəлім болған ақпарат. 
Болашақта мұнда 8 мың жаңа жұ-
мыс орны ашылып, шағын жəне 
орта бизнес қолдау алады.

Қарағандылықтар Ермағанбет 
Бөлекпаевтан қойманың ашылуы 
өңір экономикасына қалай əсер 
ететінін сұрады. Облыс əкімі жер-
гілікті өндірушілер мен кəсіпкер-
лер заманауи қойма қызметтеріне 
қол жеткізе алатынын, бұл тау-
арларды жеткізуді едəуір жедел-
дететінін жəне олардың бəсекеге 
қабілеттілігін арттыратынын атап 
өтті.

Қоймада қазірдің өзінде 300 
адам жұмыс істейді, жыл соңына 
дейін тағы 200 адам жұмысқа тұра-
ды. Мұнда барлығы 8 мың жұмыс 
орнын ашу жоспарлануда.

– Бұдан басқа, Қарағандыда 
ірі логистикалық орталықтың бо-
луы басқа инвесторлар мен биз-
нес-құрылымдардың назарын 
аударуы мүмкін. Бұл қолайлы ин-
вестициялық ахуалды қалыптасты-
рады жəне логистика мен саудаға 
байланысты қосымша қызметтер 
ашу сияқты бизнестегі жаңа бағыт-
тарды дамытуға мүмкіндік береді. 
Өңір стартаптар мен халықаралық 
компаниялар үшін тартымды бо-
лады, бұл іскерлік белсенділіктің 
өсуіне алып келеді, – деп есептейді 
Ермағанбет Бөлекпаев.

Халықаралық логистиканы 
нығайтудағы негізгі қадамдардың 
бірі – Қарағанды «Сары-Арқа» 
əуе жайы базасында мультимодаль-
ды əуе хабын құру. Қарағандылық 
журналист аймақ басшысынан 
жаңа инвестордың жоспарлары ту-
ралы сұрады.

– Əуежайға жылына 2 млн 
жолаушы өткізу қабілеті бар жо-
лаушылар терминалы, жылына 
50 мың тоннаға дейін жүк өңдеу 
мүмкіндігі бар Cargo Тerminal жүк 
терминалы кіреді. Мемлекет бас-
шысының тапсырмасы аясында 
биыл біз əуежайымыздың базасын-
да CargoHUB Karaganda мультимо-
дальды аэрохабын құру мəселесін 
пысықтауды бастадық. Сонымен 
қатар, əуежай аумағында «Са-
рыарқа» арнайы экономикалық ай-
мағының субзонасы болады, – деді 
Ермағанбет Бөлекпаев.

«Сары-Арқа» əуежайында жүк 
тасымалдау көлемін ұлғайтуға 
бағытталған Жол картасы əзірлен-
ген. Бұған АЭА субаймағы шең-
берінде салықтық жəне басқа да 
преференциялар алатын əуе хабы 
аумағында жаңа кəсіпорындар 
құру есебінен қол жеткізіледі. Өң-
делетін жүктердің көлемі жылына 
15 мың тоннадан 200 мың тон-
наға дейін өседі деп күтілуде. Осы 
арқылы 2030 жылға қарай 2 мыңға 
жуық жаңа жұмыс орнын құру 
жəне бюджетке салық түсімдерін 
ұлғайту жоспарлануда.

Бүгінгі таңда əуежай Эквадор-
дан, Нидерландыдан, Бельгиядан 
жəне Оңтүстік-Шығыс Азиядан 
коммерциялық жүк рейстеріне қыз-
мет көрсетеді. Болашақта «Қытай – 
Еуропа – Қытай» бағыты бойынша 
əуе кемелерінің техникалық қонуы 
артады деп күтілуде. Бұл əуежай-
дың логистикалық мүмкіндіктерін 
кеңейтеді жəне оның маңызды 
көлік торабы ретіндегі мəртебесін 
нығайтады.

Телеарна журналисі «Шахтер» 
клубына қатысты мəселені көтерді. 
Клуб өз тарихында алғаш рет 
премьер-лигадан шығып қалған 
болатын. «Бұл жаңалықты қалай 
қабылдадыңыз?» деген сұраққа 
Ермағанбет Қабдулаұлы өкінішпен 
қабылдағанын жеткізді. 

– «Шахтерге» жергілікті бюд-
жеттен жеткілікті қаражат бөлінді. 
Демеушілер арқылы да көмегімізді 
жасадық. Бірақ, қаржы бөлу өз 
алдына, легионерлермен жұмыс 
істеу дұрыс болмаған сияқты. Өйт-
кені, өз ішімізден футболшылар 
шықпайынша, дұрыс болмайтын 
секілді. Бізде, тіпті, балаларды 
дайындайтын бапкерлер де аз. Бұл 
мəселе талқыланды. Болашақта 
футбол академиясын ашып, сол 
жерден дайындайтын боламыз. 
Сөйтіп, іргетасын қалап алғаннан 
кейін, осында туып-өскен азамат-
тар «Шахтер» құрамында ойнай-
тын болады, – деді облыс басшы-
сы. 

Əлбетте, бір сағатта бүкіл 
сұрақты қамту мүмкін емес. Хабар 
тарату кезінде call-орталық опера-
торлары 70-ке жуық қоңырау мен 
хабарламаларды қабылдағанын 
айту керек. Барлық сұрақтарға жа-
уап беру мүмкін болған жоқ. Бірақ, 
бірде-бір өтініш назардан тыс қал-
майды.

Суреттер
облыс əкімдігінің сайтынан

тің 1 пайызын аударып отырмыз. 
Əр аудан жыл сайын қажетті тех-
никасын немесе басқа да қажетті 
құрылғыларын алып отыруы ке-
рек. Қазір осы бастамаммен қала 
жəне аудан əкімдері жұмысын 
бастап кетті, – деді Ермағанбет 
Қабдулаұлы. 

«Əкімге ризамыз!»
Сондай-ақ, «Көгілдір тоған-

дар» шағын ауданындағы «Томи-
рис» тұрғын үйінің қасындағы 
жайлы мектеп құрылысын көруге 
əкім күнде келеді. Жұмысына ри-
замыз!», – деген қала тұрғыны жұ-
мыстар қашан аяқталатынын жəне 
мектептің қашан ашылатынын 
сұрады. 

 Облыс бойынша 10 жайлы 
мектеп құрылысын бастағанбыз. 
2000 орындық бір мектеп құрылы-
сы аяқталып, пайдалануға беріл-
ді. Жоспар бойынша жыл соңына 
дейін тағы 5 мектептің құрылысын 
аяқтауымыз қажет. Осы 5 мектептің 
ішінде «Томирис» тұрғын үйінің 
жанындағы жайлы мектеп те бар, 
– деген аймақ басшысы «Көгілдір 
тоғандар» шағын ауданында са-
лынып жатқан мектепті ғана емес, 
облыс бойынша салынып жатқан 
мектептердің құрылысын қадаға-
лауында ұстап отырғанын айтты. 

Ермағанбет Бөлекпаевтың ай-
туынша, жыл соңына «Көгілдір 
тоғандар» мен «Гүлдер» шағын 
аудандарындағы жəне Балқаш 
қаласы, Ақсу-Аюлы мен Жа-
рық ауылындағы мектептердің 
құрылысын аяқтау жоспарда бар. 

– Жайлы мектептер болған-
дықтан, барлығы сапалы болу 
қажет. Сондықтан, ұзақ салынып 

болған. Бірақ ақпарат шындыққа 
жанаспады. Салдарынан бұл қа-
зандықтар кейінірек іске қосылды, 
– деді облыс əкімі. 

Ол Саран қаласындағы жылу 
мəселесі жеке бақылауда екенін 
айтты. Күн сайын облыс əкімінің 
бірінші орынбасары сол жерде бар-
лығын қадағалап жүр. Келіп түскен 
шағымдарды жедел шешуге тыры-
сады. 

Тұрғындарды алаңдатқан тағы 
бір жайт – баспана мəселесі. Атап 
айтқанда, жыл басынан Қарағанды 
қаласының өзінде 20 тұрғын үйдің 
құжатына қатысты мəселе туын-
даған болатын. Аймақ басшысы 
аталған жағдайға қатысты қандай 
шешім шығарылғанын да айтты. 

– Заңсыз салынған үйлердің 

тасжолына қатысты тұрғындар-
дан келіп түскен сауалға жауап 
берді. Əкім жол жағдайын жақсы 
білетінін айтты. Тіпті, «ҚазАвто-
Жол» ҰК» АҚ басшылығымен кез-
десіп, аталған жолға қатысты мəсе-
лені бірлесе талқылаған. 

– «Қарағанды-Қарқаралы» бағ-
ытындағы жол құрылысының 57 
шақырымы қалды. Келесі жылы 
жолды жөндеу жұмыстары то-
лықтай аяқталады, – деді аймақ 
басшысы. 

Əкім сағатында келіп түскен са-
уалдардың дені коммуналдық  жəне 
əлеуметтік салаларға, жолдарға, 
абаттандыруға қатысты болды.

Тұрғындар жеке мəселелерін де 
ортаға салды. Мысалы, Қарағанды 
тұрғыны Пришахтинскідегі Ис-
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Әдеп жөніндегі кеңестің отырысында екі тәртіптік 
іс қаралды. Яғни, әдеп нормаларын сақтамай, әрі мем-
лекеттік қызметке кір келтіріп, тәртіптік теріс қылық 
жасағаны үшін екі мемлекеттік қызметшіге тәртіптік 
жаза қолдану ұсынылды. Одан бөлек, профилактикалық 
бағыттағы сұрақтарды қарастыру барысында мемлекет-
тік органдарға заңнама талаптарын бұлжытпай сақта-
уға қатысты ұсыныстар айтылды. Және әдеп жөніндегі 
уәкілдерге өз қызметін жетілдіруге тапсырма берілді.

– Әдеп жөніндегі кеңестің жұмысының негізгі 
бағыты профилактикаға, яғни, алдын алуға бағыт-
талады. Сондықтан, көп жағдайда болып жатқан 
құқықбұзушылықтардың талдау қорытындысы бойын-
ша салдарымен емес, себептерімен күресеміз. 

Жалпы, Әдеп жөніндегі кеңестің жұмысының 
жоспары жылдың соңында бекітіледі. Содан барып жыл 
бойы бекітілген жоспармен жүреміз. Алдыңғы отыры-
ста қаралған, талқыланған мәселелер қайта қаралмай-
ды. Бірақ, мәселенің күрделілігіне қарай қажет болған 
жағдайда кезектен тыс жоспарға өзгеріс енгізу арқылы 
қараймыз, – деді департамент басшысы Жандос Сәрсен.  

Қарағанды облысы мемлекеттік органдарының 
тәртіптік комиссияларының биыл тоғыз айына ұсынған 
дерегіне сүйенсек, 516 мемлекеттік қызметші тәртіптік 
жауапкершілікке тартылыпты. Оның 346-сы – жергілік-
ті атқарушы органдарда. Ал, қалғаны – мемлекеттік ор-
гандардың аумақтық бөлімшелеріне тиесілі. Дегенмен, 
былтырдың осы кезеңімен салыстырғанда 2%-ға азай-
ған. 

Сонымен қатар, өткен мерзімде тәртіптік комиссия 
қарастыруынсыз тәртіптік жауапкершілікке 478 мемле-

● ӘДЕП КЕҢЕСІ

«Тәртіпке бағынған құл болмайды»
Мемлекеттік қызмет істері агенттігінің Қарағанды облысы бойынша департаментінің Әдеп кеңесінің 

кезекті отырысы өтті. Отырыста мемлекеттік органдардың тәртіптік тәжірибесіне жүргізілген талдау 
қорытындылары қаралды. Әрі Қарағанды қаласы мен Қарқаралы ауданы әкімі аппараты әдеп жөніндегі 
уәкілдерінің есебі тыңдалды. Сонымен қатар, мемлекеттік қызметшілерге қатысты қозғалған тәртіптік 
істерді де назардан тыс қалдырмады. 

Ербол ЕРБОЛАТ,
«Ortalyq Qazaqstan»

кеттік қызметші тартылған. Оның 325-і жергілікті атқа-
рушы органдарға тиесілі. Бұл көрсеткіш 2023 жылдың 
бұл кезеңімен салыстырғанда 0,4%-ға төмендеген. Ал, 
қызметтік әдеп нормаларын бұзу фактілері бойынша 
13 мемлекеттік қызметші тәртіптік жауапкершілікке 
тартылған. 2024 жылдың тоғыз айының қорытындысы 
бойынша мерзімінен бұрын алынған тәртіптік жазалар-
дың саны былтырдың дәл осы кезеңімен салыстырғанда 
19%-ға өскен. Көш басында Қарағанды облысы, яғни, 
33 тәртіп бұзушылықпен тұр. Одан кейінгі орында Қа-
рағанды қаласы – 28, Теміртау қаласы – 10 қызметкер. 
Орталық мемлекеттік органдардың аумақтық бөлімше-
лері бойынша облыстық санитариялық-эпидемиологи-
ялық бақылау департаментінде 16 жағдай тіркелген. 

Керісінше, тәртіптік жауапкершілікке ең аз тар-
тылған жергілікті атқару органдары арасында Бұқар 
жырау ауданы мен Балқаш қаласы тіркелген. Орталық 
мемлекеттік органдардың аумақтық бөлімшелері бой-
ынша Қарағанды облысының мемлекеттік кірістер де-
партаменті мен Қарағанды облысы бойынша әділет де-
партаментінің көрсеткіштері жақсы. 

Дегенмен, департамент мемлекеттік органдардың 
тәртіптік комиссияларының ұсынылған материал-
дарына жүргізген талдаудың қорытындысы бірнеше 
бұзушылықтарды анықтады. 

– Президенттің 2015 жылғы 29 желтоқсандағы №152 
Жарлығымен бекітілген Мемлекеттік қызметшілерге 
тәртіптік жаза қолдану қағидаларының 27-тармағы-
на сәйкес мемлекеттік әкімшілік қызметшінің ескер-
ту, сөгіс немесе қатаң сөгіс түрінде алынбаған жазасы 
болған кезде жасаған теріс қылығы елеулі теріс қылық 
болып табылады. Ол үшін қызметтік сәйкестіктің толық 
еместігі туралы ескерту немесе лауазымын төмендету 
түрінде жаза қолданылады. Сонымен бірге, Қағидалар-

дың 37-тармағына сәйкес теріс қылық жасағаны үшін 
лауазымын төмендету, қызметiне толық сәйкес еместi-
гi туралы ескерту және атқаратын лауазымынан босату 
түрiнде тәртіптік жазалар қолданылуы мүмкін тәртіптік 
теріс қылықтар бойынша қызметтiк тергеп-тексеру жүр-
гізу және Комиссияның ұсынымдарының болуы мін-
детті. Аталған талаптарға қайшы тәртіп бұзушыларды 
анықтап, тиісті жазалары тағайындалды. Егер, қағида-
ның 82-тармағына сәйкес мемлекеттік әкімшілік қыз-
метшi жаңа терiс қылық жасамаса, өзiн адал жұмыскер 
ретiнде көрсетсе, тәртіптік жаза алты ай өткенге дейiн 
алынуы мүмкiн, – деді Мемлекеттік қызмет істері агент-
тігі  Қарағанды облысы бойынша департаментінің Мем-
лекеттік қызмет саласындағы бақылау басқармасының 
бас маманы Дина Абаева.

Отырыс барысында Қарқаралы ауданы әкімі аппа-
ратының әдеп жөніндегі уәкілі Шыңғыс Шәріп мем-
лекеттік қызметшілердің қызметтік әдепті сақтауына 
мониторинг  және бақылауды жүзеге асыру бойынша 
атқарылған жұмыстары туралы баяндама жасады. Жал-
пы, Қарқаралы ауданында 196 мемлекеттік қызметші 
штаты болса, 176-сы нақты қызмет атқарып отыр. Бү-
гінде 13 лауазымды орын бос. Жыл басынан бос тұрған 
23 әкімшілік мемлекеттік қызметшілердің орнына кон-
курс өткізген. Нәтижесінде, 12 мемлекеттік қызметші 
қызметке қабылданыпты. Бұған қоса, жоғары оқу орын-
дарын жоғары баллмен тәмамдаған 2 адам жауапты лау-
азымға конкурссыз қызметке қабылданған.

– Қазіргі таңда 13 тұрақты бос жұмыс орны бар де-
сек, оның төртеуі бір жылдан бері бос тұр. Аталған бос 
орындардың барлығы – есепші лауазымдары. Басты се-
бептердің бірі – ауылдық округтердегі халық санының 
аздығы. Мемлекеттік қызметшілердің жұмыс сапасы 
мен тиімділігін анықтау мақсатында әр тоқсан сайын 
бағалау жүргізіледі. Мемлекеттік қызметшілердің білік-
тілігін арттыру мен қайта даярлау курстарына биыл 46 
маман оқытуға жолданған. Сонымен қатар, сыбайлас 
жемқорлыққа қарсы іс-қимыл, Мемлекеттік қызмет-
шілердің  әдеп кодексінің орындалу барысы жайында 
жиындар өткізіледі, – деді Шыңғыс Қайратұлы.

Сонымен қатар, Қарағанды облысы әкімі аппараты-
ның Әдеп жөніндегі уәкілі Поведа Станислав та мони-
торинг пен бақылауды жүзеге асырған жұмыстар туралы 
баяндама жасады. Әдеп жөніндегі уәкіл былтырдан бері 
осы уақытқа дейін 54 мемлекеттік қызметшіге кеңес 
берген. 20 азаматты жеке қабылдаған. Әрі әдеп жөнін-
дегі уәкіл жыл басынан бері мемлекеттік қызметшілер 
арасында қызметтік әдеп нормаларын сақтау бойынша 
17 семинар өткізген. Әрі электрондық базаға монито-
ринг жүргізу барысындағы құқық бұзушылықтар жай-
ында айтып берді. 

– Үш мемлекеттік қызметшінің жол қозғалысы ере-
желерін бұзғаны анықталды. Әкімшілік айыппұлдар 
уақытылы төленген. Сонымен қатар, қызметтік уақытта 
және қызметтен тыс уақытта заңнама талаптарын сақта-
уы бойынша түсіндірме жұмыстары жүргізіліп тұрады. 
Сыбайлас жемқорлыққа қарсы іс-қимыл және қызмет-
тік әдепті сақтау мәселелері жөнінде оқыту жүргізіледі. 
Осындай шаралардың нәтижесінде биыл мемлекеттік 
қызметшілердің тәртіп бұзушылықтары мен тәртіптік 
жазалары едәуір азайған, – деді Поведа Теодорович.

Сурет автордан

Басқарманың бас маманы Ұлан 
Омаровтың айтуынша, зерттеулер осы 
жылдың маусым-қыркүйек айлары 
аралығында жүргізіліп, төрт бағытты 
қамтыды.

– Шараның мақсаты – жыл сайын 
облыс аумағында өткізілетін әлеуметтік 
зерттеулердің нәтижелерімен танысу 
әрі талқылауға бағытталды. Оның ішін-
де өзекті  сұрақтар бар. Биыл біз жастар 
арасындағы буллинг, лудомания, нар-
комания, алкоголизмді  зерттедік. Са-
раптама нәтижелерін жұмысымызға 
пайдалануға тырысамыз. Бүгінде облыс 
халқының төрттен бірінен астамы  – 
жастар. Бұл 306 мыңнан астам адамды 
құрайды. Оның 240 мыңы – қалаларда, 
66 мыңы – ауылдық жерлерде тұрады, – 
деді Ұлан Омаров.

Айта кеткен жөн, биыл зерттеулер 
сауалнама әдісімен ғана емес, сонымен 
қатар, фокус-топтарды қолдану арқылы 
жүргізілді. Сауалнамалар облыстың 
алты қаласы мен жеті ауданында жүр-
гізілді. Әр тақырып бойынша 14 пен 35 
жас аралығындағы 1000 адам сауална-
маға қатысты. 

– Зерттеулер қазіргі жастардың 
бағыттарын анықтап, сол арқылы 
қоғамдық-саяси жағдайды бағалауға 
мүмкіндік берді. Биыл жастар арасын-
дағы қылмыс, құмар ойынға тәуелділік, 
есірткіқұмарлық, ішімдікке салыну, 
буллинг және тағы басқа әрекеттер зер-
деленді. Зерттеудің тағы бір тақырыбы 
– өңір жастарының құндылық бағдарла-
рының жалпы сипатын анықтау, – деді 
жоба үйлестірушісі Әлия Ескендірова.

Зерттеу нәтижелері мемлекеттік 
органдар мен жоғары оқу орындарына 
жіберіледі. 

● ЖАСТАР САЯСАТЫ

Қоғамның 
қозғаушы 
күші

Қасым үйіне жиналған жастар 
аймақ тұрғындарына қатысты 
әлеуметтік зерттеулер қорытын-
дысын талқылады. Жастар саяса-
ты мәселелері жөніндегі басқарма 
мұрындық болған жиынға мем-
лекеттік органдар, жоғары оқу 
орындары және Жастар ісі жөнін-
дегі қеңестің өкілдері қатысты.

Аяулым СОВЕТ,
«Ortalyq Qazaqstan»

Биыл құрылғанына 20 жыл болатын 
«Үміт» қоғамдық бірлестігі азаматтардың 
нақты санатымен жұмыс істеп келеді. Аза-
маттық бастамалар жобасы Қазақстанда 
Қарағандыдан, осы қоғамдық бірлестік-
тен бастау алды десе, артық айтқандық 
емес. «Үміт» қоғамдық бірлестігінің ди-
ректоры Гүлмира Смайлова 2017 жылы 
Қазақстан Республикасындағы АҚШ ел-
шілігінің шақыртуымен сол елге барып, 
ондағы CADCA – Есірткіге қарсы Америка 
қауымдастықтары коалициясының жұмы-
сымен танысып қайтады. Елге келіп, олар-
дың әдістемесін жүзеге асыруға кіріседі. 

– Бұл коалицияның негізі – бірлесіп 
жұмыс істеу. Нашақорлықтың алдын алу-
ды қандай мықты болса да, бір ғана ұйым 
жүргізе алмайды. Профилактика кешенді, 
жан-жақты, жүйелі болуы керек. Онсыз жұ-
мыс нәтижелі болуы мүмкін емес, – дейді 
Гүлмира Смайлова. 

Шетелдік ұйымның әдіснамасына сәй-
кес, ең бірінші мәселе толығымен зерт-
телуі тиіс. Сол себепті, бірлестік алдағы 
жұмыс бағытын айқындау үшін аймақтағы 
нашақорлық мәселесін зерделей бастайды. 
Талдаулар 2017 жылы аймақта синтетика-
лық есірткілердің шыға бастағанын көрсет-
кен. 

– Жаппай болмаса да, синтетикалық 
есірткінің Қарағандыда ғана емес, тұтас 
елде тарала бастағанын және оның бұған 
дейінгі есірткілерден анағұрлым қауіпті 
екенін аңғардық. Талдау қорытындысы 
Қарағанды қаласы әкімі жанындағы ден-

«Үшінші сектордың» үлесі зор

Жансая ОМАРБЕК,
«Ortalyq Qazaqstan»

Кейінгі жылдары үкіметтік емес ұйымдардың белсенділігі де, мүмкіндіктер 
аясы да артып келеді. Саны да, олар араласатын сала да көбеюде. Себебі, қазір 
мемлекеттен қолдау қомақты. Азаматтық сектордың күші мен мүмкіндігі мол 
екенін Үкімет те түсініп, азаматтық қоғам қалыптастыруда үкіметтік емес 
ұйымдардың көмегіне жүгініп жүр. Аймақта бүгінде мыңнан астам үкіметтік 
емес ұйым ресми тіркелген. Олардың қызмет бағыты сан алуан. Экология са-
ласын зерттеп, өз ұсыныстарын айтуы мүмкін. Оларды гендерлік мәселелер 
де сырт қалдырмайды. Адам құқығын қорғау, әлеуметтік аз қорғалған халық 
санатына көмек ұйымдастыру тағысын-тағы шаралармен айналысып жатыр. 
Бағыт бөлек болғанымен, оларды біріктіретін ортақ міндет – қоғамды «жақ-
сарту» миссиясы. 

мәнісін түсініп, оны шешуге деген ниетінің 
арқасында қол жетіп отыр. Нашақорлық де-
ген кеселмен қоғам болып күреспесе, құқық 
қорғау органдары да, мемлекеттік органдар 
да, үкіметтік емес ұйымдар да жеке дара еш-
теңе тындыра алмайды. Сондықтан, жалпы 
шаралардың жүйелі, үздіксіз, нақты, жан-
жақты болуын бірінші орынға қою керек. 

Полицейлер де «үшінші сектордың» на-
шақорлықпен күрестегі сүбелі үлесі барын 
айтады. 

– Үкіметтік емес ұйымдармен жұмысқа 
облыстық  полиция департаменті ерекше 
басымдық береді, – дейді полиция депар-
таментінің есірткі қылмысына қарсы іс-қи-
мыл басқармасының жедел уәкілі полиция 
подполковнигі Кирилл Корниенко. – Бүгінде 
департамент «Үміт», «Граждане Казахста-
на», Теміртау қаласында «Шапағат», «Үміт» 
қоғамдық бірлестігінің Теміртаудағы фили-
алымен белсенді жұмыс істейді. Олармен 
меморандум да жасалған. Олар ақпараттық 
қолдау, акциялар, рейдтер ұйымдастыру-
да, наркограффитиді өшіруге атсалысады. 

Соның арқасында еріктілермен де жұмыс 
жолға қойылған. Жалпы, біз үкіметтік емес 
ұйымдарды «көмекшілеріміз» дейміз. Рас, 
олардың көмегінсіз  полиция қызметкер-
лерінің ресурсы жеткіліксіз. Олар – қоғам-
ның маңызды бөлігі. Олардың жұмысы 
қоғам үшін қажет.   

«Үміт» қоғамдық бірлестігі әлеуметтік 
мәні бар аурулармен, атап айтқанда, тубер-
кулез, АИТВ жұқтырғандармен, нашақор-
лармен жұмыс істейтін жобаларды жүзеге 
асыруда. Бірлестіктің қызметкері  Сергей 
Дадывериннің айтуынша, туберкулезбен 
ауыратын нашақор, тұрғылықты жері жоқ 
адамдарды анықтау жобасы өз нәтижесін 
берген. 

–  Аталған жоба 2018 жылдан қолға 
алынған. Осы уақыт ішінде 115 туберкулез-
бен ауыратын тұрғылықты жері жоқ адам 
анықталды. Оның 40 пайызында бактери-
ялық түрі екені де  белгілі болды. Біздің 
аутрич қызметкерлер болмаса, бұл адамдар 
өз бетінше ешқашан емдеу мекемелеріне 
бармас еді. Егер бір науқас туберкулезді 10-

15 адамға жұқтыруы мүмкін екенін ескер-
сек, бұл жобаның тиімділігі мен маңызын 
бірден байқауға болады. Бұл адамдармен 
үкіметтік емес ұйымдардан басқа ешкім 
айналыспайды. Сол сияқты есірткі пайда-
ланатын адамдар арасында АИТВ жұқтыру-
дан сақтандыру мақсатында қолға алынған 
жоба бар. Бұл жердегі басты міндет – АИТВ 
жұқтыру қаупін барынша азайту. Аутрич 
қызметкерлер «клиенттерге» шприц, мү-
шеқаптар, спирттік салфеткалар таратады. 
Аутрич қызметкерлер – есірткі қолданатын 
немесе бұрын қолданған адамдар. Олар 
«клиенттердің» тілін таба алады. Қазір біз-
де 20 шақты осындай қызметкер бар, – дей-
ді Сергей Дадыверин. 

Ал, «Граждане Казахстан» қоғамдық 
бірлестігінің құрылғанына – 2 жыл. Бір-
лестік былтырдан бері есірткіге, алкого-
лизм, вейп, темекіге қарсы күрес жобасын 
жүзеге асыруда. Бұл Қарағанды қаласының 
жастар ресурстық орталығы тапсырысы 
екенін айтады бірлестік басшысы Дмитрий 
Полтаренко. 

– Есірткі сайттарына сілтеме жарна-
маларды жою бойынша рейдтер тұрақты 
түрде жасалады. Осыған дейін 45 рейд, 33 
кездесу ұйымдастырылды. Түрлі санаттағы 
10 мыңға жуық адам қамтылды. Жазда фо-
рум өткіздік. Жастарға есірткі емес, дені 
сау болу «тренд» екенін түсіндіріп жатыр-
мыз. Қазіргі уақытта бес ақпараттық ролик 
әзірленуде, подкасттар жасалуда. Есірткі 
қылмысына қатысты бас бостандығынан 
айырылғандармен сұхбат жасау  жоспары 
да бар, – дейді Дмитрий Полтаренко. 

Үкіметтік емес ұйымдар халықаралық 
қорлардың және мемлекеттік әлеуметтік 
тапсырыс негізінде жұмыс істейді. Де-
генмен, қаржыландыру тұрақсыз. Әйтпе-
се, дайын жобалар жетерлік. Соған қара-
мастан, істеген қызметіне ақы сұрамайтын, 
риясыз, қоғам мен адам игілігі үшін еңбек 
ететін бірлескен жандардың ұйымы азамат-
тық қоғамның негізін құрайды. Ең басты-
сы, олар азаматтардың белсенділігін оятып, 
қоғамға пайдалы жұмыстар атқарады. Бұл 
– қолдауға тұрарлық. 

саулық сақтау мәселелері жөніндегі үй-
лестіруші кеңесте айтылды. Осыдан кейін 
келесі жылы «Дені сау ұрпақ – дені сау 
ұлт» қоғамдық бастамалары пайда болды. 
Оған барлық мемлекеттік органдар мен 
құрылымдар, үкіметтік емес ұйымдар атса-
лысатын болып келістік. Бірлескен жұмы-
стың нәтижесінде халықты ақпараттанды-
ру, нашақорлықтың алдын алу жұмыстары 
жанданды. 2019 жылы азаматтық бастама-
лар Ішкі істер министрлігі және Қазақстан 
Республикасындағы АҚШ елшілігі деңгей-
інде таныстырылды. Ал, 2020 жылы біздің 
тәжірибе Астана, Алматы, Павлодар, Семей 
мен Теміртау қалаларында енгізілді, – дейді 
ол. 

Гүлмира Маратқызы азаматтық баста-
малардың былтыр Қазақстан Республи-
касында нашақорлыққа және есірткі биз-
несіне қарсы күрестің 2023-2025 жылдарға 
арналған кешенді жоспарын әзірлеуге қа-
тысқанын ерекше атап өтті. Бұл – үкіметтік 
емес ұйымдардың қоғамның басты пробле-
маларын шешуде сүбелі үлес қоса алатын-
дығының жарқын дәлелі. Ал, биыл «Үміт» 
қоғамдық бірлестігі Қарағанды облыстық 
мәслихатының шешімімен мемлекеттік 
органдардың нашақорлыққа және есірткі 
бизнесіне қарсы іс-қимылға бағытталған 
қызметін үйлестіру жөніндегі аймақтық ве-
домствоаралық штабына енді. 

– Бұл ретте мемлекеттік органдардың 
қолдауын айтпаса болмайды, – дейді Гүл-
мира Смайлова. – Былай қарасақ,  үкіметтік 
емес ұйымдардың қолында ештеңе жоқ.  Біз 
өз бетімізбен білім беру, мәдениет, денса-
улық сақтау ұйымдарына кіре алмаймыз. 
Бұл нәтижеге мемлекеттік органдардың 
қолдауының арқасында, олардың мәселенің 
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Сұраусыз субсидияны арзан несие 
алмастырады

Жан АМАНТАЙ,
«Ortalyq Qazaqstan»  
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Халықтың әл-әуқатының ар-
туында, тұрақты түрде дамуында 
табиғи таза азықтүлік өнімінің үлесі 
зор. Бұл ретте агроөнеркәсіптік ке-
шеннің рөлі маңызды. Қоғам мен 
тұтас мемлекеттің дамуын ауыл ша-
руашылығынсыз елестету мүмкін 
емес. Аграрлық сектор адам өміріне 
бүгінде аудай қажет сала десек, ар-
тық емес.  Осы орайда барлық да-
мыған ел ауыл шаруашылығы сала-
сын дамытуға басымдық береді. 

Азықтүлік қауіпсіздігін қамтама-
сыз ету үшін заманауи техникалық 
жабдықтар, түрлі ресурс пен жұмыс 
күшіне ауқымды инвестициялар қа-
жет. Ал, ауыл шаруашылығының 
тұрақты және серпінді түрде дамуы 
үшін үнемі мемлекеттік қолдау мен 
реттеу қажеттігі бар. Мұндай қолдау 
негізінен мемлекеттік қаржыланды-
ру және субсидиялар арқылы көрініс 
табады.

Облыстың ауыл шаруашылығы 
басқармасының мәліметінше, 2024 
жылғы 1 қазандағы жағдай бойын-
ша облыстың ауыл шаруашылығы 
құрылымдарына мемлекеттік қол-
дау 16 258,3 млн. теңге көлемінде 
көрсетілген. Бұл – 2491 ауыл шару-
ашылығы тауарын өндіруші мем-
лекет мейірімін көрді деген сөз. 
Аталған қолдау ауыл шаруашылығы-
ның барлық саласын қамтыған. 
Мәселен, өсімдік шаруашылығы 
саласын субсидиялауға 5007,1 млн. 
теңге бөлінген. Бұл қолдаудың ша-
рапатын 316 шарауашылық көріп 
отыр. Мал шаруашылығы бойынша 
1632 шаруашылыққа 2430 млн.тең-

АӨК саласындағы даму институтта-
ры үшін қолжетімді. Атап айтқанда, 
«Аграрлық несие корпорациясы», 
«Қазагроқаржы», «Қазақстанның 
даму банкі». 2026 жылдан бастап, 
еліміздің барлық қаржы институт-
тарына таратылады. Бұл тетік тауар 
өндірушілерге бірден арзандатылған 
кредитті субсидиялау және алу про-
цесін жеңілдетуге мүмкіндік береді, 
– деді ауыл шаруашылығы басқарма-
сы басшының орынбасары Сырым 
Бошпанов.

 Ел Президенті осыған дейінгі 
Жолдауында агроөнеркәсіп кешеніне 
инвестиция тарту өте маңызды мін-
дет екеніне баса назар аудара оты-
рып, салаға бөлінетін қаражаттың 70 
пайызы мемлекет қаржысы деп атап 
өткен болатын. Бұл орайда екінші 
деңгейлі банктерді тарту көзделуде. 
Осылайша, субсидиядан арзан неси-
еге көшу – мақсат. 

 – Агроөнеркәсіп кешенінде ті-
келей субсидиялаудан арзан несиеге 
көшу мәселесі қолға алынуда. Бұл  
биылдан бастап жолға қойылмақ. 
Негізі,  қаржы институттары, екін-
ші дейгейлі банктер несиені 18-21 
пайызбен беріп келді. Ал, Үкімет 
тарапынан бұл пайыздың тек алты 
пайызын ғана шаруашылық үлесіне 
қалдырып, қалған пайызының үсте-
мақысын жауып келген болатын. 

Енді биылдан бұл үрдісті азайту 
мақсатында несиені бес пайызбен 
беру көзделеді. Әлбетте, бес пайыз 
тиімді. Біріншіден, банк пен Үкімет 
қаражатты бір-біріне аударып отыр-
майды. Екіншіден, шаруашылықтар-
дың несие рәсімдеуге жұмсайтын 
уақытын үнемдеуге мүмкіндік бе-
реді. Ал, құжаттарды рәсімдеу кезін-
де ұзаққа созылып кететін жағдайлар 
туындауы мүмкін. Сол уақытта ша-
руа мен құзырлы орындар арасында  
түсінбеушіліктер орын алып жатады. 
Тікелей несиелеу оның алдын алады. 
Бұл несиелеу ұзақмерзімді иеленсе, 
әрі Үкімет айтқандай,  пайызы әлі де 
төмендесе, шаруалар үшін қолайлы 
болмақ. Шаруашылықтардың осын-
дай ұсыныстары бар еді. Оның бәрі 
Үкіметке жетіп,  жұмыстар жүзеге 
асуда. Ал, Қарағанды облысында 
жергілікті атқарушы  орган тара-
пыннан ережелер немесе қаулылар 
шығады. Сол құжаттар негізінде 
жұмыс істейміз. Біздің тарапымы-
здан қазіргі кезде шаруашылықтар 
арасында түсіндіру жұмыстары жүр-
гізілуде, –  дейді Сырым Бошпанов. 

Ал, кейде сол қолдауды алған кей 
шаруашылықтың қаржыны тиімді 
әрі ұтымды пайдаланбайтыны да 
шындық. Расында, агромамандар 
мен ауылшаруашылық кәсіпкерлі-
гінің жоғарғы палата өкілдерінің 

сөзінше, малға берілетін несиені 
басқа қажетке жаратар пысықай-
лар баршылық. Ол   жасырын емес. 
Құжаттағы мал санын бұрмалап не-
месе асыл тұқымды аталықтардың 
орнына тұқымы басқа жылқы және 
ірі қараны саудалап алатын көрінеді. 
Егін шаруашылығында да осындай 
жайттар бар екені белгілі болды. 
Президент атап өткендей, мұның 
бәрі – мемлекеттен субсидия алу 
үшін жасалатын көзбояушылық. Он-
дай қылмыстық әрекеттерге тосқа-
уыл қою қажет екендігін, тіпті, ша-
руалардың өздері де мақұлдап отыр. 
Олардың айтуынша, мұндай іспен 
айналысқан адамдарды жауапкер-
шілікке тарту керек.

– Ауылдағы ағайынның тіршілік 
тетігі алдындағы малы. Сол малына 
бола үкіметтен жер телімдерін жалға 
алып, қарастырылған арзандатылған 
несиені ұқсатып мал санын көбей-
тіп жатыр.  Десек те, мал аламын 
деп, үкіметтен бөлінген субсидияға 
жеңіл автокөлік, қала берді жылжы-
майтын мүлік алып жатқандар жоқ 
емес. Әрине, бұл мемлекет қаржы-
сына зиян және қоғам экономика-
сына орасан ойсырау әкелері сөзсіз. 
Дәл осындай көзбояушылық жер 
телімдеріне де қатысты. Жерді өзі 
пайдаланбай, не ел игілігіне бер-
мей отырғандар қаншама. Бәрінің 

Жер-жерде ауылшаруашылығы өнімдері кеңінен саудаланып, 
тұтынушыға түрлі тиімді жолдары қарастырылып жатқаны 
мәлім. Жыл санап, мал басына берілер  несиелер легі ұсынылып, 
шаруалар қызығын көріп-ақ жатыр. Дегенмен, агрокешен әлі де 
қолдауды қажет етеді. Мұны халыққа Жолдауында Президент те 
атап өткен болатын. 

«Бұл салаға коммерциялық банктердің қаражатын да тарту 
қажет. Диқандарға өсімі аз несие беру үшін мемлекеттік қаржы 
институттарын субсидиялау шаралары қолға алынды. Мұның 
бәрі шаруаларды айналымға қажетті қаражатпен шұғыл қамта-
масыз етуге, сыбайлас жемқорлық қатерін азайтуға және несие 
алуды оңтайландыруға жол ашады. Агроөнеркәсіп кешенін ті-
келей субсидиялау тәсілінен арзан несие беру тәсіліне біртіндеп 
көшу – аса маңызды міндет. Бөлінген қаражаттың бәрі тиімді 
жұмсалуға тиіс. Алайда, шындыққа жанаспайтын ақпарат беру, 
басқаша айтқанда, мәліметтерді бұрмалау ауыл шаруашылығын-
дағы шынайы ахуалды бағалауға кедергі келтіріп отыр», – деді 
Президент дәстүрлі Жолдауында. Сондықтан да, ауыл шару-
ашылығын арзан несиеге көшіру міндетін қойды. 

«Құлағына алтын сырға», еңбек 
етемін деп бел байлап, сол еңбекке 
кірісіп, ел мүддесіне қызмет ету ол 
– даму. Ал, мемлекет қаржысын заң-
сыз игеріп, пайда тапқысы келетін-
дер ойланғаны жөн. Осы тұрғыда 
Президентіміздің Жолдауындағы 
өзгерістердің тезірек күшіне еніп, 
іске асқаны қуантады. Ауыл шару-
аларына ақшадан гөрі техникалық 
жабдық әлдеқайда тиімді болар еді, 
– дейді «Желтау» шаруа қожалығы-
ның өкілі Алмас Мұстафин.

Үкімет үстемақысы төмен несие 
беруде банкке қоятын кепіл мүл-
кіне шаруаларға «Даму» қоры қол 
ұшын созатын болады. Мұнан бөлек 
жоғарыда айтылғандай, шаруаларға 
тауарлы кредит беру жайы да қара-
стырылуда. Бұл – ақшаның орнына 
тауар арқылы несие беру. Мысалы, 
егін мен ауыл шаруашылығы кәсіпо-
рындарына керекті трактор, соқа, 
дәнді дақылдар тартатын машина-
лар. Осылайша ауыл шаруашылығы 
өнімдерін өңдейтін кәсіпорындар да 
арзан несиенің игілігін көреді деп 
күтілуде. 

Жалпы, ашық көздердегі дерек-
тер шетелде қолдаудың түрі көптігін 
айтады. Оның қатарында біздегідей 
субсидиялау, несиелеу де бар. Им-
порттан қорғау да жолға қойылған. 

Дегенмен, әлемнің әр түрлі ел-
дерінің ауыл шаруашылығын қол-
дау тәжірибесін талдау көптеген 
елдердің субсидиялауды ауыл ша-
руашылығы өндірісін қолдаудың 
түйінді құралы ретінде пайдалана-
тынын жоққа шығармайды. Алай-
да, сөйте тұра,  алдыңғы қатарлы 
ауыл шаруашылығы өнімдерін экс-
порттаушы елдер, оның қатарында, 
Аустралия, Жаңа Зеландия, Арген-
тина, Бразилия сияқты елдер бар, 
өндірушілерді тікелей субсидия-
лауды қолдамайды екен. Өйткені, 
олардың өзіндік жүйесі бар. Мыса-
лы,  2007 жылдан бастап институци-
оналдық және инфрақұрылымдық 
реформаларды қаржыландыру күрт 
азайып, ғылыми зерттеулерге, мем-
лекеттің азықтүліктік қауіпсіздік 
мақсаттарына, кеңес беру қызмет-
теріне қаражат көлемі көбейгенін 
айтады мәліметтер. 

Қазіргі таңда Қазақстанда да 
кеңес беруге, азықтүлік қауіпсізді-
гіне ден қойылуда. Субсидиялауды 
кемітіп, арзан несие беруді жолға 
қоюда кейде жалған құжатпен та-
лан-таражға түскен қаржы-қаражат-
тың текке кетпей,  ел игілігін артты-
ру мақсат етіп алынғаны сөзсіз. 

(Соңы. Басы 1-бетте)

Мұнда әзірге дейік, Artel брен-
дімен теледидар, электрлі су-
жылытқыш, шаңсорғыш, ас үй тоқ 
пеші, ауасорғыш, кіржуатын ма-
шина, желдеткіш секілді тұрмы-
стық техника түрлерін шығарып 
жатыр. Бүгінгі күннің өзінде 113 
мың бірлік техника саудаланып 
үлгерген. Кәсіпорын өздерінің 
өнімдерін сауда желілері мен ин-
тернет арқылы өткізіп отыр. Атап 
айтсақ, үйге қажетті техника түр-
лері «Sulpak», «Technodom.kz», 
«Evrika», «Mechta.kz», «Alser», 
«Darmart Astana» секілді ірі сауда 
нүктелерінде сатылып жатыр.

Аздаған уақыттың ішінде-ақ 
халық сұранысының артуына 
кәсіпорын ұстанған басты екі 
қағида сөзсіз сеп екені белгілі. 
Олар – әуелі халық қалтасын 
қақпайтын баға. Яғни, нарықтағы 
қолжетімділігі. Екіншісі – сапа. 

Басшылық 
ұстанған бағыт

– Біздің компания – еліміздегі 
тұрмыстық техника шығаратын 
жалғыз өндіріс орны. Біздің алды-
мызда үлкен меже бар. Құрылы-
сты аяқтағанымызға көп бола 
қойған жоқ. Ескірген ғимарат-
ты қайта қалпына келтіру үшін, 
зауытты замануи қажетті жаб-
дықтармен қамтамасыз ету үшін 
көп күш жұмсадық. Міне, саудаға 
енді-енді кірістік. Алғашқы көр-
сеткішіміз жаман емес. Бастысы, 
нарықты бағамен жаулағалы тұр-
мыз. Біздің өнім құны сырттан 
әкелетін тұрмыстық бұйымдармен 
салыстырғанда әлдеқайда төмен. 
Сапасына да баса мән береміз. Ірі 
сауда нүктелерінен бөлек, интер-
нет арқылы да сауданы күшейтіп 
жатырмыз. Әсіресе, «Kaspi.kz» 
қосымшасы секілді онлайн сауда 
платформаларын тиімді пайдала-

Отандық өнім әлемдік нарыққа шығады

на бастадық. Біздің сату бөлімі ме-
неджерлерінің біліктілігінің арқа-
сында өнімімізді ТМД елдеріне де 
экспорттаймыз. Бұл – компания-
ның алға қойған басты мақсатта-
рының бірі. Егер шетел нарығына 
шықсақ, онда кәсіпорнымыз мол 
табысқа кенеліп, мыңдаған жұмыс 
орнын ашуға мүмкіндік болады. 
Осылайша өңір экономикасын 
ғана өркендетіп қоймаймыз, ел қа-
зынасын еселейміз, – дейді «Silk 
Road Electronics» ЖШС директо-
ры Александр Критский.

 Іргесі енді бекіген кәсіпорын 
алпауытқа айналған жағдайда 
жылына 1 млн. 100 мың бірлік тұр-
мыстық техниканы нарыққа шыға-
ратын болжам бар. Сәйкесінше 
еңбек күшінің қажеттілігі артып, 
1500 жаңа жұмыс орны ашылады. 
Бұған компания басшылығы та-
бандылықпен, еңбекпен қол жеткі-
земіз деп отыр.

Жұмысшы біліктілігі – 
бірінші шаруа

Кәсіпорындағы жұмысқа әу-
елі жергілікті тұрғындар, яғни, 
Саран, Шахтинск, Қарағанды 
қалаларынан қабылданыпты. 
Қазірдің өзінде 250-ден аса адам 
зауытта тұрақты жұмыс істейді. 
Қызметкерлерді оқытып, біліктілі-
гін жетілдіру үшін компанияның 
Өзбекстандағы серіктесі қолдау 
көрсетіпті. Алғашқы 15 адам Таш-
кентте тағылымдамадан өткен 
көрінеді. Бұл үрдіс үзілмей, әлі де 
жалғасып келеді. Өзбекстаннан 
білікті мамандар Саранға арнайы 
келіп те, оқытып жатыр.

Сол кездері алғашқылар-
дың бірі болып Ташкенттегі 
тағылымдамадан өтіп, жұмысқа 
орналасқан Мирас Сайын – қазір 
кәсіпорынның жауапты маманы.

– Саран қаласында бос жұмыс 
жәрмеңкесі өткен болатын. Ол 
кезде кәсіпорын әлі ашыла қой-

Кәсіпорын келешегі
Компания жақын күндері көбік 

пластик өндіретін зауыт ашуды, 
штамптау учаскесінің әлеуетін то-
лық пайдалануды жоспарлап отыр. 
Бұл арқылы өндірісті кеңейтіп, тех-
ника құрастыру тиімділігін артты-
рады.

– Біздің компания әлемдік на-
рыққа энергияға тиімді, пайда-
лануға өте ыңғайлы тұрмыстық 
техниканы шығарып жатыр десек 
болады. Қызметкерлеріміз өн-
діріс барысында үнемі техникалық 
инновациялардың игілігін кәде-
ге жаратуға ұмтылады. Өніміміз 
көпшілік талғамынан шығып, көзге 
тартымды көріну үшін дизайнына 
да ерекше мән береміз. Әлемдік 
бренд қалыптастыру мақсатында 
тәжірибемізді әрдайым толықты-
рып, үнемі ізденістен қол үзбей-
міз. Біздің компанияны көп жұмыс 
күтіп тұр. Отандық брендті күні 
ертең әлем мойындап жатса, онда 
Қарағандының да, Саранның да 
өндірісі ұлғаяды, – дейді серікте-
стіктің қоғам және мемлекеттік ме-
кемелермен байланыс басқармасы-
ның жетекшісі Диляра Талғатқызы.

Мемлекет басшысы кәсіпо-
рынға келген сәтінде Samsung 
Electronics Central Eurasia компани-
ясының басқарма төрағасы Мин-
ки Чу мұнда Samsung брендімен 
теледидар мен автоматты кір жуу 
машинасын шығару көзделіп 
отырғанын жеткізген еді. Зауыт 
басшылығы Samsung бренді ғана 
емес, басқа да әйгілі компаниялар-
мен ортақ келісім жүріп жатқанын 
жеткізді. Демек Саран зауытынан 
құрастырылған техникалар алты 
құрлыққа тарайтын күннің жақын 
екендігін ішіміз сезеді.

Суреттер кәсіпорын 
сайтынан алынды

маған. Содан сол жерден ұсыныс 
түсті. Келістім де Ташкенттегі 
тұрмыстық техника шығаратын 
жеті бірдей зауыттан тәжірибе 
толықтырып келдім. Келе сала ма-
стер болдым. Өзімнің еңбегімді 
дәлелдедім. Аз уақыт ішінде ас 
үй пешін құрастыратын цехты 
басқаруды сеніп тапсырды. Біздің 
цехта 25 жұмыскер бар. Ас үй 
пешінің «Artel», «Shivaki», «Arg», 
«Apetito» брендімен 62 түрін құра-
стырамыз. Күніне 350-400 пеш 
әзірлейміз. Оларды толық құра-
стырып, техникалық тексерістен 
жіті өткізіп, еш кедергісіз жұмыс 
істейтініне көз жеткізіп, қаптап, 
құжатын сәйкестендіріп, қоймаға 
жөнелтеміз, – дейді Мирас Сайын. 

Сарандық Мария Руль кәсіпо-
рындағы асхананың бас аспазшы-
сының көмекшісі болып жұмысқа 
тұрады. Ол цехтың қайнаған жұ-
мысына кірісіп кететінін сол сәтте 
білмеген еді. Іскерлігімен көзге 

түскен Марияны кадр бөліміндегі 
мамандар кеңсе жұмысына тар-
тып, ол келісімін береді. Кейін 
цехтың жұмысына қызығып, сон-
да ауысады. 

– Қазір шаңсорғыш цехында 
жұмыс атқарамын. Біздің учаскеде 
20-25 маман жұмыс істейді. Күні-
не 300-дің үстінде шаңсорғыш 
шығарамыз. «Artel», «Vesta», 
«Shivaki» брендімен техниканың 
төрт түрін құрастырамыз. Менің 
міндетім – дайын шаңсорғышты 
әбден тексеріп, құжатын рәсімдеп, 
базаға енгізу. Дегенмен, құрастыру 
жұмысын да жетік білемін, – дейді 
Мария Руль.

Бос жұмыс орны бар
Кәсіпорын жұмысшылары-

на барлық жағдайды жасап отыр. 
Яғни, олардың еңбек күшін баға-
лағандығы. Жоғары жалақы, үйі мен 
жұмысына кәсіпорын автобусымен 
тасымалдау, тегін түскі ас, толық 
әлеуметтік пакет ұсынып отыр. 
Тәжірибе толықтырып, білімімді 
арттырамын дегендерді арнайы 
оқытады. Онда да күнбе-күн жа-
лақысы жүреді. Зауытта әлі де бос 
жұмыс орындары бар.

«Silk Road Electronics» ЖШС 
ресми сайтында жүк тасушы, логи-
стика маманы, электромонтер, жүк 
көлігін жүргізуші, жүк тиегіш көлік-
тің жүргізушісі, әмбебап жұмысшы, 
тазалық маманы, слесарь, газ қа-
зандығының операторы, сантехник, 
менеджер, метролог, техникалық 
бақылаушы, дәрігер секілді бос 
орынға хабарландыру тұр. Кәсіпо-
рынның кадр бөліміндегі мамандар: 
«Жұмыс бойынша ресми сайтымы-
зда көрсетілген мекенжайға келуге, 
сонда көрсетілген телефон нөмірі-
не хабарласуға болады. Сондай-ақ, 
әлеуметтік желілеріміздегі парақ-
шаларға жазса болады», – дейді.

ге шамасында субсидия берілген. 
Сонымен қатар, инвестициялық 
салымдар кезінде агроөнеркәсіптік 
кешен субъектісі шеккен шығыстар-
дың бір бөлігі өтелген. Ол – 4130 
млн. теңге шамасында. Яғни, 538 
шаруашылық қолдау тапты. 

Бұдан бөлек, технологиялық 
жабдықтар мен ауыл шаруашылығы 
техникасын кредиттеу, сондай-ақ, 
лизинг кезінде сыйақы мөлшерле-
мелерін субсидиялау да жүргізілді. 
Атап айтқанда, 4560,0 млн. теңге 
қаржы-қаражат бағытталған. Мал 
шаруашылығы саласында оны те-
реңдетіп өңдеу өнімдерін өндіру 
үшін ауыл шаруашылығы өнімін 
сатып алуға қайта өңдеу кәсіпорын-
дарының шығындары да  субсиди-
яланды. Ол мақсатқа  131,8 млн. 
теңге көзделсе, мұның игілігін бес 
шаруашылық көрген. Осы тектес 
қолдаулар ауыл шаруашылығы жал-
пы өнімін арттыруға ықпал етері да-
усыз. 

– Биыл агроөнеркәсіп кешенін  
субсидиялау қағидаларына бірнеше 
өзгерістер енгізілді. Оның ішінде 
аграрларға жеңілдікпен несие беруді 
ұлғайтуға мүмкіндік беретін түзе-
тулер енгізілді. АӨК субъектілері-
не жылдық «таза» 5 пайыз сыйақы 
мөлшерлемесі бойынша несие беру 
үшін қаржы институттарының 
сыйақы мөлшерлемелерін тікелей 
субсидиялау тетігі енгізілді. Бұл 
ретте қарыз алушылар тарапынан 
субсидиялар алуға құжаттарды беру 
қажеттілігі жойылды. Арзандату 
ағымдағы жылғы қаржы институ-
тына несие берудің жалпы көлемі-
не аванстық төлеммен жүргізілетін 
болады. Бүгінгі таңда бұл механизм 
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● СӘКЕН СЕЙФУЛЛИННІҢ ТУҒАНЫНА – 130 ЖЫЛ

 Сәкен Сейфуллин – ұлт-
тық  поэзияны   мазмұндық, 
көркемдік  және  шеберлік 
жағынан дамытуға зор үлес 
қосқан   суреткер.  Әрине, 
Сәкен прозалық шығара-
малар да жазды. Драма-
лық туындыларымен де 
танылды. Алайда, Сәкен 
поэзияда жарқырай көрін-
ді, шеберлігі де осы жанрда 
байқалды. Ешбір ақын то-
маға тұйық күй кешіп, жеке 
дара дамымайтыны анық. 
Қай ақын болмасын, ол өзі-
не дейінгі, болмаса, өзімен 
тұстас ақындармен тығыз 
шығармашылық қатына-
ста, өзара байланыста бо-
лып, шеберлігін ұштамақ. 
Тіпті, оның ұлт әдебиетіне 
қосар үлес салмағы да осы 
байланыстар барысында 
анықталып, шығармаларын 
салыстыра талдау кезінде 
олардың  рухани  үндесті-
гі  мен қай  әдеби ағымның 
өкілі екені де анықталмақ.  
Сол себепті біз де  Сәкеннің  
ақындық  ізденістерінің бірі 
ретінде оның басқа ағым-
бағыт өкілдерімен  шығар-
машылық  байланысын, өза-
ра қарым-қатынасқа түсуін  
атай аламыз. 

Ғалым Т.Кәкішев «Өнерге 
жетіліп, ілгері басу, басқалармен 
тең болу, елдің отаршылдықтан 
көріп отырған қорлықтарын  айту  
ағартушы – демократтардың бәріне 
тән еді», – дейді. «Өткен күндер»  
жинағы дәлел, Сәкеннің  алғашқы 
өлеңдері  негізінен, ағартушылық  
бағытта жазылған, бұл тұста ол 
ХХ ғасыр басындағы қазақ әдеби-
етінің көрнекті өкілдері шығарма-
ларымен  бағыттас-бағдарлас. Оның 
«Інішегіме», «Оқымаған  қазақ», 
«Жетімге», «Қазақ сабағы», т.б. 
өлеңдерінің мазмұны, негізгі иде-
ясы ағартушы – демократ ақындар 
шығармаларымен  өзектес.

Ойынды қой, оқы, інішегім, алға 
бас! 

Жарқыратып, ақ нұрменен 
көңілді аш.

Балалыққа жас миыңды алдатпа,
Ғылым үйрен, нұрға толсын ке-

удең жас.
Бұл шығармашылық байланыс, 

оның әсер, ықпалы ақындардың  
өзара   рухани үндестік табуларына 
кең жол ашты. 

Жалпы, шығармашылық  бай-
ланыс арналары көп қырлы болып 
келеді. Сарындас  әдеби ағымдар  
да бір-біріне ықпал етеді, әсерін 
тигізеді. Бұл әдебиеттің даму заң-
дылығы. Әрі әдебиеттің  өркен-
деуіне, поэтикалық формалардың 
жетіліп, дамуына, сөз өнері ие-
лерінің тіл, стиль төңірегіндегі  із-

Шығармашылық байланыс арналары

деністерін  шыңдай  түседі. Бұл  Сә-
кеннің көп өлеңдеріне ортақ  сипат. 
«Сұлу терек», «Міне, көл», «Ор-
ман», «Қара жер» өлеңдерінде туған  
даланың көрінісін, байлығын көріп, 
шаттанған  адамның сезім күйі су-
реттеледі. Сәкен жастық, махаббат 
сезімдерін бейнелеуге де табиғат 
көріністерін   молынан  пайдалана-
ды. Ақынның «Тау ішінде», «Біздің 
жақта», «Жазғы түнде» өлеңдері  
осы сипатта  жазылған. Оларда сұлу 
өлкенің көрінісі жастар көңіл күй-
імен байланыстырылады. Табиғат 
аясындағы сезімнің сұлулығы мен 
тұрақтылығы, оны ардақтау, қадір-
леу  идеясы Сәкеннің көптеген өлең-
деріне тән. Ол табиғатты әрқашан 
оны мекендеген адамның көңіл күй-
імен байланыстыра жырлады. Лири-
калық кейіпкердің еліне, халқына де-
ген сүйіспеншілік  сезімі табиғатқа 
деген іңкәрлік арқылы ашылады. 
«Қамаудан», «Сағындым» өлеңдері 
бұған нақты айғақ. «Далада», »Қыр-
да»  атты өлеңдерінде  ол қоғамдағы   
өзгерістерді  дала желі арқылы тара-
тып, табиғаттың қуанышқа бөленген 
шат күйіне назар салады.

Есіп кеп майда желдер таудан 
асып,

Құшақтап, аймалады амандасып,
Естіген, көрген-білген сырын 

маған,
Айтысты- қуанысып, сыбырла-

сып, 
Күлімдеп гүл шашақтар басын 

иді,
Құшақтап майда ескек жел бет-

тен сүйді,
Қуаныш сырын айтқан 

ғашығымдай,
Ескектің көкірегіме лебі тиді.
Ұлы даладағы қуаныш  жел 

бейнесі арқылы өлеңде елес береді. 
Даланы  кезген жел қуанышты ха-
барды таратып, халықтың тіршілі-
гіне қозғау салып бара жатқандай 
әсер етеді. Өлеңде  жел хабары мен 
көктемнің  сәнді  көркі де үйлесімді  
жырланады. Ақынның адамның жан 
дүниесіндегі  қуанышты  тұрақты 
түрде бейнелеп жеткізетін ұғымы – 
жел. Өлеңінің  бүкіл өн бойын көк-
тей өтіп үнемі қайталанып отыратын  
жел де символикалық бейне.  Бұл 
ретте  Мағжан еріксіз еске түседі. 
Демек, Сәкен мен Мағжанның өлең-
деріндегі символдық өрнектердің 
сырын олардың шығармашылық 
тұлғасының ерекше сырынан, ойла-
ну-ойлау дағдысынан, көркем сана 
типінен  іздеуге  тура келеді. 

ХХ басында Ресей   қоғамын-
дағы саяси – әлеуметтік жағдай,  
осыған орай туындаған ұлттық про-
блемалар империяның құрамындағы  
қазақ, өзбек, қырғыз, татар, башқұрт,  
қарақалпақ, т.б. түрік халықтары-
ның этникалық, тілдік және рухани 
жағынан жақындаса түсуіне  ықпал 
етті. Мұның бәрі түрік халықта-
рының саяси – идеялық  тұрғыдан 
өсіп жетілуін  жылдамдатты және 
ұлттық рухының  оянуы мен ныға-
юына  әсерін тигізді. Түрікшілдік    
концепциясын насихаттауда сол 
тұста жарық көрген  әдеби-публи-

цистикалық және көркем туындылар   
айрықша орын иеленді. Әсіресе, 
баспасөз беттерінде жарияланған  
мақалаларда түрік халықтарының 
ұлттық құндылықтары жөнінен мол 
мағлұматтар  беріліп, түркіге ортақ 
көрнекті тұлғалардың өмірі мен ер-
лік істері жайында    көп  мәліметтер  
жазылып  жатты.  Жалпы, түрікшіл-
дік идеясының  көздегені – қамауға 
түсіп, езіліп, жаншылған  халықтар-
дың ұлттық санасын ояту, олардың 
береке, бірлігіне, басшылық жасау 
еді. Сәкен де бұл идеяны іле көтеріп 
әкетіп, «Түркиенің жайы» деген 
мақаласында Мұстафа Кемалдың 
ерлігін басқаларға үлгі ете сөйлей-
ді. Мағжанның атақты «Түркістан» 
өлеңіндегі көп жайттарды еске 
түсіреді. Көк түріктердің Азияға, 
Африкаға, Европаға, яғни жарты 
әлемге әмірін жүргізгенін мақтаныш 
сезімімен жазады. Сәкентанудың 
үлкен білгірі Т.Кәкішев Сәкеннің 
«Азия» өлеңі Мағжанның «Пайғам-
бар», «Күншығыс» өлеңдеріндегі 
ойларымен, идеяларымен  үнде-
сетінін айтады. Сәкен:

Тыңдамасаң бұл жалынған 
сөзімді,

Түсінбесең, паң ғып ұстап өзіңді, 
Күшпен үйрет мынаны деп жұм-

сармын,                       
Моңғұлымды – қиғаш садақ 

көзімді, – десе, Мағжан:
                                  
Қисық көзді Күншығыс, 
Болсын соңғы бұл жүріс.
Күнбатысқа жүрелік,

Желкілдеген туменен,
Жер күңіренткен қолменен,
Қаласына кірелік, – деп, идея 

бірлігі ортақ, мотиві мазмұндас 
өлеңдер жазған. Уақыт туындатқан 
мүдде ортақтығы, мақсат бірлігі екі 
ақынды да түрікшілдік  концепци-
ясын жырлауға  итермеледі.  Сол  
себепті, олар  тарихи сананы жаңғы-
ртып, түрікшілдікті   насихаттады. 
Бұл  қазіргі уақытта түбі  бір түркі 
халықтарына  ортақ идея  ретінде  
қарастыруға  мүмкіндік  береді.

Жалпы, зорлық-зомбылыққа 
қарсы үн қату, оған қарсы  әрекет-
тердің туындауы заңдылық. Осы 
орайда,  халықтың өткеніне үңіліп, 
одан үлгі  боларлық  өнеге іздеуі, 
өз құндылықтарын  әспеттеуі, сөй-
тіп, тәуелсіздікті талап етуі сөзсіз 
бой көрсетеді. Бұл ретте  ұлт  әде-
биетіндегі зар заман ағымын айтуға 
болады. Зар заман поэзиясын зерт-
теген ғалым Бауыржан Омаров бы-
лай дейді. «Зар заман өлеңдерінде 
азаттықты аңсаған қазақтың рухы 
сақталды. Бұл шығармалардың өзе-
гінде ұлтты езгіден құтқару идеясы-
ның негізі қаланды». Бұл  құбылыс 
Дулат,  Шортанбай, т.б.  ақындардың 
шығармашылығынан   жақсы  бай-
қалды. Бұлар өздерінен кейінгі әде-
биетте айтарлықтай із қалдырды. 
Себебі, түрлі әдеби ағым өкілдерін 
бір идея төңірегіне топтастыруға  
ұлттық  мүдде  итермелейді, мәжбүр 
етеді. Сөйтіп, ұлт мұқтажын  өтеу 
жолында бұлар бір  идея төңірегіне 
ұйысады. 

Патшадан әділдік жоқ еді,
Ұлықтар парақор тоқ еді,
Бұқара халықты кем тұтқан,
Жек көрген, итімен тең тұтқан,
Қоспаған санына адамдық, 
Айламен ұстаған надан ғып, 
Сәкеннің бұл өлеңінен Дулат, 

Шортанбайлардың  рухани   болмысы  
мен  мақсат – тілегі   айқын байқал-
ды.  Сонымен қатар, бұл өлең ұлт қа-
мын жеген, ел ертеңін ойлаған алаш 
арыстары  Ахмет, Міржақыптардың  
«Маса», «Оян, қазақ!» өлеңдер жи-
нағындағы  мақсат-мұраттарымен 
де астасып жатыр. Бұл ұқсастықтың  
негізгі  белгілері, біріншіден, осы 
ақындардың бір мезгілде  өмір сүру-
лері, яғни уақыт тынысы мен замана 
ахуалының   әсері десек, екіншіден, 
ұлттық  сананың да ықпалы  болғаны   
даусыз. Осы тұста зар  заман ақында-
ры  Дулат, Шортанбайлармен,  сон-
дай-ақ, патша саясатын әшкерелеген, 
ұлт азаттығын аңсаған, қоғамдағы 
басқа да келеңсіздіктер жөнінде ой  
қозғаған Ахмет, Міржақыптармен 
Сәкеннің шығармашылық тұрғыдан 
үндестік, сәйкестік  табуын межеле-
ген жөн. Сонымен қатар, аласапы-
ранға  толы  тарихи  кезең көрінісі  
көркем шығармаларда қаншалықты 
дәрежеде  байқалғанын анықтау 
үшін, сол кезде әдеби үрдіске ара-
ласқан ақындардың  өзара шығар-
машылық байланыстарының ерек-
шеліктеріне назар аударған дұрыс. 

Нәтижесінде шығармашылық байла-
ныстардың  рухани  болмысқа  әсері, 
ұлттық ой-сана өрісінің дамуына 
ықпалы айқындалады.  

Қай дәуірде болмасын ақын-жы-
раулар өз уақытындағы  саяси-әлеу-
меттік құбылыстардың себеп-салда-
рына  тереңірек көз жіберіп, әр алуан 
мәселелер жөнінде ой  бөлісіп, пікір  
алмасуларын  жасап отырған. Уақыт 
тынысына үнемі дер кезінде үн қо-
сып  отыратын олар  ұлттық иде-
яға ұласар тұщымды  тұжырымда-
ры мен келелі ой түйіндеулерін 
үздіксіз айтып, халықпен бөлісіп 
отыруды дағдыға айналдырған. Сол 
себепті, олардың тарихи-әлеумет-
тік жағдайларға сәйкес туындаған, 
ұлттық  мақсат-мұраттар барысын-
да   қалыптасқан, халықтың мұң-
мұқтажынан пайда болған шығарма-
ларын жаңарған уақыт сұранысына 
қарай бағалап, қазіргі таным-түсінік 
тұрғысынан зерделеуге бағыт 
ұстанған жөн.

Бүгінгі уақыт  өткен  дәуір әде-
биетінің  кейбір  тұстарын  қайта ек-
шеуге, рухани   мұраларымызды  те-
реңдей, жан-жақты, әр қырынан  әділ 
бағалай түсуге   мүмкіндік  беріп  
отыр. Осыған орай Сәкен   шығар-
маларын, әсіресе оның «Көкшетау», 
«Аққудың айрылуы», «Ақсақ киік», 
сонымен қоса, маркстік – лениндік 
ілімнен ада «Өткен күндер» өлең-
дер жинағын қайта бір қарастырып, 
рухани  игілігімізге  жарату  ендігі   
міндетіміз. 

«Сәкен талас жоқ, ұлы ақын. 
Бірақ ендігі жерде ақын тұлғасы-
ның о жақ, бұ жағын түгел қамтып, 
таразылай қарайтын кез жетті», – де-
генді көрнекті ғалым М.Базарбаев. 
Ғалымның былай деуінің астарында 
заман жүз сексен градусқа өзгерген 
уақытта Сәкен шығармаларын қалай 
зерттеген дұрыс, күресінге тастауға 
болмайды, ендігі жерде  қайтпек ке-
рек деген сан түрлі сауалдың  тұрға-
ны анық. Кеңестік дәуірде жазылған 
Сәкен Сейфуллин шығармаларының 
озығы  мен тозығын  уақыттың өзі 
таңдап-талғап шығарады деп қол 
қусырып отыруға және болмайды.  
Жанрлық, тақырыптық жағынан аса 
мол  шығармашылық мұраны зерт-
теуші ғалымдар талғамымен сара-
лап, Сәкен ғұмыр кешкен заманның 
тарихи, қоғамдық жағдайын ескере 
отырып, сын таразысына салу ләзім. 
Әрине, бұл көп болып кеңесетін, 
іргелі зерттеулер жасау арқылы 
шешілетін түйін. Бұл біздің ғана 
емес, ұлттық әдебиеттану ғылымы-
ның алдында тұрған өзекті мәселе. 
Осыған орай, Сәкентану ғылымы 
жаңа қырынан жаңғырып, өзгеше 
сипатымен  ерекшеленуі  тиіс.       

Мейіржан ТАПАШЕВ,
филология ғылымдарының 

кандидаты, 
доцент. 

Қазтұтынуодағы 
Қарағанды университеті

Ботақарадағы аудандық Мәдениет үйінде өңір мәдениетін дамытуға көп ең-
бек сіңірген Бағзи Сайфиддинқызы Жекенованы еске алуға арналған «Мәңгі 
есте жаны жайсаң, көркем мінез» атты кеш өтті.

Аудандық орталық кітапхана ұжымы ұйымдастырған бұл тағылымды ша-
раға марқұмның туған-туыстары мен әріптестері, сыныптастары қатысты.

● ТАҒЗЫМ

Мәдениет майталманын еске алды

Бағзи Сайфиддинқызы 1954 жылдың 
29 тамызында осы Ботақара кентінде дү-
ниеге келіп, 2015 жылдың 2 қаңтарында  
алпыстан енді ғана асқан жасында өмір-
ден озған болатын. Егер тірі болса, ол 
биыл өзінің 70 жылдық мерейтойын атап 
өтер еді. Бірақ бүткіл саналы ғұмырының 
33 жылын аудан мәдениеті, соның ішінде, 
кітапхана мен мұражай саласын өркенде-
туге жұмсаған оның жарқын бейнесі мен 
ақжарқын, кішіпейіл мінезі, іскерлік және 
шебер ұйымдастырушылық қасиеті жерле-
стерінің мәңгі есінде.

Алғаш еңбек жолын кенттегі «Колоколь-
чик» балабақшасының тәрбиешісі болып 
бастаған ол 1981 жылы Қарағанды мәде-
ни-ағарту училищесін кітапхана ісі маман-
дығы бойынша бітіргеннен кейін аудандық 
кітапхананың оқырмандарға қызмет көрсе-
ту бөлімінің кітапханашысы, осы бөлімнің 
меңгерушісі, 1985 жылдан 2001 жылға 
дейін ауданның орталықтандырылған кіта-
пханалар жүйесінің директоры, бір жылдай 
жаңадан ашылған аудандық тарихи-өлке-
тану мұражайының меңгерушісі қызмет-
терін мінсіз  атқарып,жоғарыдағы кітапхана 
әдіскерлігінен зейнет демалысына шыққан.

Осы жылдар ішінде Бағзи Жекенова 
кітапхана ісінде білікті маман, жан-жақты 
басшы ретінде танылып, соңында жақсы 
аты мен өшпес ізін, қаншама шәкірттерін 
қалдырды. Солардың бірі, осы кітапхана-
ның қазіргі әдіскері Майгүл Асқарова ұста-
зының өнегелі өмірі мен елеулі еңбегін елге 
танытып, есте қалдыру үшін кеш сценарийін 
жасап, оны бастан аяқ өзі жүргізіп отырды. 
Сол мақсатта Мәдениет үйінің фойесінде 
жұртшылыққа Бағзидің өмірі мен еңбек жо-
лынан сыр шертетін көрме ұсынылып, соған 
қатысты көптеген құжаттар мен фотосурет-
тер, оның аудандық әкімдік пен облыстық 
мәдениет басқармасынан алған Алғыс хат-
тары мен Құрмет грамоталары, «Қазақстан 
Республикасының Тәуелсіздігіне 10 жыл»  
мерекелік медалі қойылыпты.

Тағылымды кешке жиналған жұрт бұ-
дан соң кең залда ашық алаң үлгісінде ұй-
ымдастырылған дөңгелек үстел басына 
жайғасты. Бұл жерде аудандық кітапхана 
әдіскерлері Майгүл Асқарова мен Ажар Әбі-
кеева дайындаған «Естен кетпес нұр бейне» 
бейнефильмі көрсетіліп, «Есімде менің сол 
күндер» естелік альбомы таныстырылды. 
Альбомға бұрынғы әріптестерінің, тіпті, Ре-

сей мен Германияға көшіп кеткен адамдар-
дың естеліктері мен бірге түскен суреттерін 
жинауда Бұқар жырау ауданының Құрметті 
азаматы, Мәдениет қайраткері Мүгілсім 
Шибаеваның үлесі зор. Аудандық мәдениет 
бөлімін отыз жылдай басқарған ол дөңгелек 
үстел басында сөйлеген сөзінде: – Кітапхана 
Бағзидың екінші үйі болды. Ол 1977 жылы 
кітапхана жүйесіне келгеннен екеуіміз жақ-
сы тіл табысып, апалы-сіңлілі жандардай 
жұбымыз жазылмай, көп шаруаны бірлесе 
атқардық.Мәселен, сол кездегі аудан әкімі 
Тілеубек Зейнешевтің өкімімен бізде тұңғыш 

рет тарихи-өлкетану мұражайы ашылған 
кезде оған ауылдарды аралап, 2 мыңдай 
жәдігерді жинаған да Бағзидің бір өзі. Бү-
гінде ондағы жәдігерлер саны 12 мыңнан 
асты. Сол сияқты ол ауданның 70 жыл-
дығына орай шыққан «Аудан ардақтылары» 
кітабын құрастыруға да белсене атсалысып, 
кітапханашылар Айман Такирова, Гүлнафис 
Түспекова, Наталья Огородникпен бірге ау-
дан кітапханашының 31 жылдық тарихын 
қамтитын «Библиотека, связующая нить ве-
ков» кітабын әзірлеп, шығарды. Оның жұрт-
пен қарым-қатынасы, әсіресе, сыңғырлаған 

күлкісі қандай еді! – деді.
Кеш барысында Бағзидің сүйіп 

тыңдаған «Ана тілім – аяулы үні» әнін «Са-
мал» фольклорлық ансамблінің көркемдік 
жетекшісі Азамат Амантайұлы, «Егіз лебіз» 
әнін аудандық Мәдениет үйінің директоры 
Қазбек Талашев пен жас өнерпаз Сая Ха-
лидолда, ал  «Сағым жылдар» әнін Майгүл 
Асқарованың өзі нәшіне келтіре шырқап, 
әсіресе, марқұмның жиені Шахназа Іли-
ясованың құрбыларымен қосыла ыспалы 
аспаптармен орындаған әуені тыңдаушы-
ларын қатты толқытып, тебірентті.

Марқұм Бағзи Сайфиддинқызы жай-
лы сыныптастары Бәтима Ғалымова, Роза 
Түспекова, жалғыз бауыры Қырықбайдың 
жұбайы Қазима Қыздарова, құдай қосқан 
көршісі Орынтай Есенбекова, әріптестері 
Орал Нәбиева, Айман Такирова, Гүлнафис 
Түспекова, қызы Әсия  жүрек тебірентер 
естеліктер айтып, жиналған елдің көзіне 
жас алдырды. Сондай-ақ, Бағзидің аудан 
орталығында Жастар аллеясының ашылу 
салтанатындағы сөйлегендегі саңқылдаған 
даусы мен жайдары жүзін көріп, естігенде, 
ол ортамызға қайта оралып келгендей күй 
кешкеніміз анық.Ендеше оның есімі мен   
асыл бейнесі жүректен өшпек емес.

Еске алу кешінің соңында кентте-
гі «Бәйтерек» мейрамханасында Бағзи 
марқұмға арнап ас беріліп, дұға бағыштал-
ды.

Бұқар жырау ауданы.

Сурет автордан

Ержан ИМАШ,
«Ortalyq Qazaqstan»
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Қарағанды Бөкетов университеті ұжымы Кəсіподақ коми-
тетінің төрағасы Марина Қабдылқалымқызы Жүнісоваға

анасының 
мезгілсіз қайтыс болуына байланысты туған-туыстары мен 
жақындарына қайғырып көңіл айтады.

д

Турнирдің шымылдығын 
түріп, спортшыларға сəттілік ті-
леген Рысқали Əбдікеров турнир 
маңыздылығына тоқталды. Сон-
дай-ақ, бұл турнир дəстүрге айна-
лып, болашақта жыл сайын өтіп 
тұрады деген жоспар бар. Бұл ту-
ралы да айтып өтті.

– Əр доданың спортшыға бе-
рер ырзығы мол. Қос балуанның 
боз кілемде салған сара жолын 

● ДЗЮДО

Қос балуанның рухын асқақтатты
Республика күні Балқаш қаласының Құрметті азаматы, Қазақстан Республикасының еңбек ар-

дагері Сағыжан Аманжоловты жəне Қазақстан Республикасының құрметті спорт қайраткері, КСРО 
спорт шебері  Сүйіндік Ариновты еске алуға арналған дзюдодан республикалық турнир өтті. Ағай-
ынды спортшыларды еске түсіруге арналған турнирдың ашылу салтанаты «Балқаш қалалық спорт 
клубы» кешенінде ұйымдастырылды. Спорттық шараның ашылу рəсіміне облыстық мəслихаттың 
депутаты Рысқали Əбдікеров, Балқаш қаласының мəдениет, тілдерді дамыту, дене шынықтыру 
жəне спорт бөлімінің басшысы Ізбасар Шəкенов, мемлекеттік қызмет ардагерлері Елемес Түсіпбе-
ков,  Мейірхан Тəтибеков, спорт ардагері Нұрахым Ермағанов, бөлім басшылары жəне спортшылар 
қатысты.

Нұрдос КƏРІМ,
«Ortalyq Qazaqstan»

оның талантты ізбасарлары та-
бысты жалғастырары анық.  Сон-
дықтан да, жас спортшылардың 
шеберлігін шыңдауға жетелейтін 
осындай дəстүрлі жарыстардың 
алар орны ерекше болары сөзсіз.  
Өйткені, спорт əрбір жас ұрпақты 
туған Отанын сүюге, Атамекенін 
ардақтауға жəне олардың бойын-
да қазақстандық патриотизмді қа-
лыптастыруға ерекше ықпал етеді. 
Спортшыларға сəттілік тілеймін! 
– деді Рысқали Əбдікеров.

Бұдан кейін боз кілем үстінде-
гі бəсеке қыза түсті. Жеңіске деген 
ұмтылыс, қайсарлық бұл жарыста 
айрықша байқалды. Нəтижесінде 
қарсыластарынан басым түскен 
32 келі салмақта Аңсар Айбат, 35 

келі салмақта Аслан Таласбай, 38 
келі салмақта Мадияр Сағынған, 
42 келі салмақта Аңсар Төлеуғазы,  
46 келі салмақта Ерасыл Манат-
бек, 50 келі салмақта Абдурахман 
Оңғарсын, 55 келі салмақта Ман-
сур Зейнелғабды, 60 келі салмақта 
Нұрдəулет Болат, 66 келі салмақта 
Ислам Халит, 73 келі салмақта 
Асылбек Кумурзак, +73 келі сал-
мақта Бектас Рысқұл жарыстың 
чемпиондары атанды.

Айта кетейік, балуан Сағы-
жан Аманжолұлы есімі қа-
зақ күресінің негізін қалаушы 
ретінде күрес жанкүйерлеріне 
етене таныс. Ол ұзақ жылдар 
Балқаш қалалық кеңесі атқа-
ру комитетінің ұйымдастыру 
бөлімінде, Жезқазған облыс тық 
партия комитетінің үгіт-наси-
хат бөлімінде, Балқаш қалалық 
партия комитетінің үгіт-насихат 
бөлімінің меңгерушісі, Балқаш 
кен-металлургия комбинатының 
партия комитетінің партиялық 
бақылау комитетінің төрағасы, 
аталмыш өндіріс орнының идео-
логия жөніндегі хатшысы, мем-
лекеттік мүлік жөніндегі Балқаш 
қалалық комитеті төрағасының 
орынбасары, мемлекеттік мүлік 
жəне жекешелендіру жөніндегі 
Қарағанды аймақтық комитетінің 
Балқаш, Приозерск қалалары 
жəне Ақтоғай ауданы бойынша 
өкілі сынды қызметтер атқарып, 
зейнеткерлікке шықты.

Ал, бауыры Сүйіндік Аман-
жолұлы ҚазКСР-ның самбо бой-
ынша чемпионы, КСРО-ның сам-
бо бойынша спорт шебері атағын 
алған. Тек даңқты спортшы ғана 
емес талантты жаттықтырушы 
ретінде де көпшіліктің құрметіне 
бөленген азамат. 

БАЛҚАШ
Суреттер автордан

Мереке балаларды қолдау 
мақсатында ұйымдастырылды. 
Батыл қадам жасап, бала тəрби-
есіне үлес қосып, көпшіліктің 
алғысына бөленіп жүрген ата- 
аналар жəне мектептің əлеумет-
тік педагогтері қамқоршыларды 
отбасына барып құттықтады. 
Қамқоршылар бала тəрбиелеуде-
гі еңбегі үшін мектеп əкімшілігі 
тарапынан Алғыс хатпен мара-
патталды. 

Осы орайда əлеуметтік пе-
дагогтер алақан жылуын, мей-
ірімділікті аңсаған əрбір жанның 
жүрегіне жылылық ұялатып, бақыт 

сыйлау борыш екенін сезінді. 
Болашағымыз жарқын, ұр-

пағымыз бақытты болсын десек, 
бір-бірімізге қамқорлығымыз-
ды аямаған жөн. Баршаңызды 
балаларға деген жүрек жылуын 
бөлісуге атсалысып, ыстық 
ықыластарыңызбен бөлісіп, қол 
созуға шақырамыз. Бөбектерге 
мейірімділік пен жомарттық та-
нытып жүрген жандарға алғыс 
білдіреміз. 

Жанар ЖҮРГЕМБАЕВА,                
№18 мектептің əлеуметтік 

педагогі

● БАЛА – БОЛАШАҒЫМЫЗ 

Мейірімді жүрек
«Қамқоршылар  күнін» мерекелеу дəстүрге айналды. Ме-

рекені түрлі себептермен ата-ана қамқорлығынсыз қалған 
балаларды отбасына тəрбиелеуге алып, үлкен жауапкер-
шілікті жүгін арқалаған жандар атап өтті. 

Қазақта «Жол мұраты – 
жету» деген ой саларлық мақал 
бар. Мен бір өтінішпен жүгініп 
отырмын. Жаңадан Қарағанды – 
Шет ауданы – Қызылқой – Шопа 
– Нұраталды – Талды ауылдары-
на қатынайтын автобус марш-
руты ашылып, көп кешікпей 
жүргізілсе деген ниет қылаңы-
тады. Кеңес үкіметінің соңғы 
жылдарында Талды (бұрынғы 
Путь Коммунизма) – Қарағанды 
бағытында автобус қатынаған 
автовокзалдан.  Казір бұқара 
халыққа бұл түйткіл қиынға 
соқтыруда. Тұрғындар көбі-
неcе жекеменшік таксистермен 
жол жүреді. Жол үстінде жеңіл 
көлікпен жол-көлік оқиғасына 
ұшыраған жағдайлар ара-тұра 

кездесіп жатады. Ұсыныс мақұл-
данса, жұрт көп жиналатын Ор-
талық «Алтын арба» базарынан 
таңертен, түсте қатынайтын 
жол бағыты ашылып, жолақы-
сы ONAY карточкасымен 1000 
теңгедей болса, екі жаққа да 
тиімді болар еді.  Болашақ жаңа 
да ескі Қарағанды – Талды авто-
бус маршрутын қайта қалпына 
келтіруді кенді шаһарымыздағы 
№3 автобус паркі басшылығы 
қолға алса деген көпшіліктің ба-
зынасын жолдағанды жөн көріп 
отырмыз! 

Дархан УƏЛИЕВ,
Қазақстан Журналистер 

одағының мүшесі
Қарағанды қаласы

● ПІКІР. ҰСЫНЫС. ПРОБЛЕМА

Автобус маршруты 
ашылса...
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Майқұдық саябағында Мем-
лекеттік Ту арқылы ұйымда-
стырылған челлендж Əлихан 
ауданы тұрғындарының патриот-
тық сезімін оятты. Челленджге 
қатысқан 50 бала мемлекеттік 
Əнұранды орындап, көше бойы 
«Алға, Қазақстан!» əнін орындады. 

Мереке аясында оқушылар 
Отанын, туған жерін қорғауға 
бағытталған халқымыздың талант-
ты ақындарының өлеңдері мен 
ата-бабаларымыздың өнеге етіп 
қалдырған даналық сөздерін айтты. 

Тарихты парақтасақ, əлі де біл-
мейтініміз көп. Əйтсе де, өткен 
күн тарих болып қалары хақ. Тек 
соны жас ұрпақ санасына құй-
ып, дəріптесек, нұр үстіне нұр. 
Оқушыларды ұлтжандылыққа, 
атамекенін көздің қарашығындай 
сақтай білуге, патриоттық сезімге 
тəрбиелеу күн тəртібінен түспейді. 

Ж.СЕЙТЖАНОВА,
М.НҰРТАЕВА, 

Ə.Бөкейхан атындағы 
мектептің ағылшын 
тілі пəні мұғалімдері

● БІЛІМ ОШАҚТАРЫНДА

Маңызы айрықша мейрам
Əлихан Бөкейхан атындағы жалпы білім беретін мектепте 

Республика күні жоғары деңгейде өтті. Өскелең ұрпақтың бой-
ында патриоттық сезім, Қазақстанның бүгіні мен болашағына 
деген жауапкершілікті қалыптастыру көзделді.

НАЗАР АУДАРЫҢЫЗДАР, АУКЦИОН !!! 
«Банк ЦентрКредит» АҚ кепіл мүлкін сату бойынша ағылшын əдісімен сауда-саттық өткізеді 

Р/н
 №

Объектінің 
атауы

Орналасқан 
жері

Кепіл мүлкінің сипаттамасы Бастапқы 
бағасы

Кепілдік 5% 
жарна

Сауда-саттық 
өткізілетін күні

Сауда-саттық 
өткізілетін 
уақыт

1 Екі бөлмелі 
пəтер

Қарағанды обл., 
Қарағанды қ., 
Əлиханов көш., 
26/1 үй, 10 п.

Жалпы ауданы 42,9 ш.м. құрайтын, 
соның ішінде тұрғын ауданы 27,4 
ш.м., қабат 3(5) кадастрлық нөмері: 
09:142:125:098:1:10.

14 509 037
теңге

725 452
теңге

2024 жылғы 14 
қараша

12 сағ. 00 мин.

Кепілдік жарна – бастапқы құнның – 5%.
Қадамды ұлғайту – бастапқы құнның – 2%.
Аукционға қатысуға өтінім хабарландыру жарияланған күннен бастап қа-

былданады жəне келесі мекенжай бойынша сауда-саттық өткізілетін күннен 
бір күн бұрын тоқтатылады: Қарағанды обл, Қарағанды қаласы, Əлиханов 
көшесі, 5 үй, «Банк ЦентрКредит» АҚ.  

Сатып алу бағасы сауда-саттық өткізілген күннен кейінгі бес банктік күн 

ішінде ҚР Ұлттық Банкінің ағымдағы бағамы бойынша теңгемен төленеді. 
Сауда-саттық өткізілетін жер – Қарағанды обл., Қарағанды қаласы, 

Н.Əбдіров даңғылы, 5 үй, 416 каб., «Банк ЦентрКредит» АҚ.  
Сенім білдірілген тұлға – Канат Калкенович Жундубаев.  
Аукцион туралы қосымша ақпаратты 8 (7212) 559-120 немесе 8 (701) 

524-48-96 телефондары бойынша алуға болады.

ВНИМАНИЕ, АУКЦИОН !!! 
АО «БАНК ЦЕНТРКРЕДИТ» проводит торги по продаже залогового имущества по английскому методу

№ 
п/п

Наименование 
объекта

Местонахождение Описание и характеристи-
ка залогового имущества

Стартовая стои-
мость

Гарантийный 
взнос 5%

Дата проведения 
торгов

Время проведе-
ния торгов

1 Двухкомнатная 
квартира

Карагандинская 
область, г. Караганда, 
ул. Алиханова, д. 
26/1, кв. 10

Общая площадь 42,9 кв.м., 
в том числе жилая пло-
щадью 27,4 кв.м., этаж 
3(5), кадастровый номер: 
09:142:125:098:1:10.

14 509 037
тенге

725 452
тенге

14 ноября 2024 
года

12 ч. 00 м

Гарантийный взнос – 5% от стартовой стоимости.
Шаг повышения – 2% от стартовой стоимости.
Заявки на участие в аукционе принимаются со дня опубликования объ-

явления и заканчиваются за день до проведения торгов по адресу: Караган-
динская область, г. Караганда, ул. Алиханова 5 в АО «Банк ЦентрКредит».

Покупная цена оплачивается в тенге по текущему курсу Национального 

Банка РК в течение пяти банковских дней после проведения торгов. 
Место проведения торгов – Карагандинская область, г. Караганда, пр. 

 Н.Абдирова, д. 5, каб. 416 в АО «Банк ЦентрКредит».  
Доверенное лицо – Жундубаев Канат Калкенович. 
Дополнительную информацию по аукциону возможно получить по тел.  

8 (7212) 559-120 или 8 (701) 524-48-96.                                                         №291

Еске алу
Кеше ғана əдемі əзілімен, ой-

нақы күлкісімен «балдыз» деп 
ойнап ортамызда жүрген асыл 
жездеміз Балтабай Ғаббасұлы 
МОЛДАБЕКОВТІҢ өмірден  
өткеніне көзді ашып-жұмғанша 5 
жыл өтіпті. Жездемізбен жүрген 
қызықты күндерді жиі еске аламыз.
Тəтті естеліктер мен суреттеріне 
үңілеміз. Соңында қалған өнегелі 
өмір жолын үлгі  тұтып, мақтан 
етеміз. Біз үшін жездеміздің орны 
ерекше, балдыздарына белгілі 
бір бағыт беріп, ықпалын тигізіп, 
үнемі ақылын айтып, жан-жағына шуағын шашып жүретін. Өте 
ұқыпты, еңбекқор, аңқылдақ жанның бірі еді. Сіздің əрбір дауы-
сыңыз, айтқан ақылыңыз бен жарқын бейнеңіз жаңғырып сана-
мызға нұр себуде...

Жездемізді сағына еске ала отырып, жатқан жері жарық, топы-
рағы мамық, рухы биік болсын деп тілейміз.

Еске алушылар: Шакен ұрпақтары.
№352

Қарағанды облысы бойынша Ішкі мемлекеттік аудит департа-
ментінде мемлекеттік қызметшілерінің Ар-намыс кодексінің, «Мемле-
кеттік қыз мет» жəне «Жемқорлыққа қарсы күрес туралы» Заңдарының 
нормаларын департамент қызметкерлерінің бұзу фактілерін хабарлау 
үшін 9:00-18:00-ге дейін жұмыс тəртібімен 56-31-35, 56-25-82 сенім 
телефондары қызмет етеді. Жеке жəне заңды тұлғалардың өтініштері-
не арналған электрондық мекенжайы  fi nk.kar@minfi n.gov.kz

д

Электр энергетикасы саласындағы заңнама талаптары негізінде, 
«НураЭнергия» ЖШС 2025 жылдың 1 қаңтарынан бастап энергия-
мен жабдықтау шарттарын бұзу туралы хабарлайды.

На основании требований законодательства в области электро-
энергетики, ТОО «НураЭнергия» сообщает о расторжении догово-
ров электроснабжения с 1 января 2025 г.

№297



● Жарияланған мақала ав  тор ларының пікірлері ре    дакция көзқарасын біл дір мейді. 
● Жарнамалар мен хабар лан дырулардың маз  мұнына жарнама беруші жауап береді.
● Газетте жарияланған материал дарды сілтемесіз көшіріп басуға болмайды. 
● Материалдың жа риялану ақысы төленген   R
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Бағасы келісім бойынша
«Типография Арко» ЖШС баспаханасында басылды.
Қарағанды қ., Сәтбаев к., 15.
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Офсеттік басылым. Көлемі 4 баспа табақ.

Төлеуғазы бала кезінен ағаштан түрлі 
ою-өрнек жасауға аса құштар болыпты. 
Оны байқаған үйіндегілер бұл дарынын 
одан әрі жетілдіру үшін баланың бетін 
қақпайды, белін буады. Мектеп қабырға-
сында жүріп, ағаштан ойып жасаған түрлі 
дүниесіне ауылындағылар таңдай қағады 
екен. Өнерін әрі қарай шыңдауда оған 
мектебіндегі «Жас техник», «Натуралист» 
секілді үйірмелер септігін тигізсе керек. 

Қолданбалы қолөнер шебері атанғанға 
дейін бірнеше жыл оқып, тоқиды. Алма-
тыдағы атақты шебер Қалқаман Тілеуха-
новтан көп тәлім алады.

«Алматыға арнайы барып, атақты 
қолөнер практигі мен теоретигі, кезінде 
елімізде теңдесі жоқ «Шеберлер ауылын» 
құрған Қалқаман Тілеухановтың шәкірті 
болдым. Көп дүниені сол кісіден үйрен-
дім. Ұстазыммен бірге алғашқы қазақтан 
шыққан ғарышкер Тоқтар Әубәкіровке 
музейлік статусы бар заттар жасағанымыз 
бар. Атақты шебер Қалқаман ағаның жа-
нында 15 жылдай жүргенімді мақтаныш 
санаймын», –  дейді Төлеуғазы Серікбай-
ұлы.

Төлеуғазы шебер бүгінгі күні – 
«Qarmet»-те ағаш шебері. Жұмысына жа-
уапты ол қолы қалт етсе, үйінің ауласын-
дағы ұстаханада болады.

Ұста темірден нақыштама жасайды. 
Балқарағай ағашы мен қызыл ағашты, 
тас ты, сүйекті, мүйізді өңдеп, оны көр-
кемдеп, былғарымен қаптайды. Қолөнері-

● ҚОЛӨНЕР

«Шебердің қолы ортақ»
Төлеуғазы Дүйсенбеков – Арқа 

жеріндегі қолы алтын шеберлердің 
бірі. Әсіресе, декоративтік қолдан-
балы қолөнер шебері. Біз бұл кей-
іпкерімізбен Қарағандыда өткен 
«Ортеке» фестивалінде танысып, 
қолтуындыларына таңданыс біл-
дірген едік.

Қасымхан БҮРКІТҰЛЫ,
«Ortalyq Qazaqstan»

нын, оның дәуірмен үйлесімділігін ұмыт 
қалдырмаймын. Сонымен қатар, тарихи 
кітаптарды оқып, өз таным-көкжиегімді 
кеңейтемін, ең бастысы, менің жаным 
сұлулыққа, әдемілікке құмар, сондықтан 
қолымнан шыққан заттардың талғамы 
жоғары жұртшылықтың жүрегін жаулап 
алғанын қалаймын. «Абай жолын» бірне-
ше рет оқыдым. Сол уақытты сол кітап-
тардан таптым. Сол арқылы «Хан тағы», 
«Сұлтандар отыратын орындық» дүниеге 
келді, – дейді шебер.

Иә, шебердің үлкен туындысы – өзі 
айта өткен «Хан тағы». Оның әр фраг-
ментін күмістеп, сүйіктен жасаған.

Төлеуғазы шебер өз шығармашылығын 
тұрақты жетілдіреді. Ол үй жиһазының 
түр-түрін жасайды. Өз қолынан шыққан 
орындық, үстелдер үйінің ішіне ғажап әр 
беріп тұр. Одан бөлек, «Ортеке», «Биші 
елік» шекімесі, асық композициясы, тұр-
мыстық және балаларға арналған орын-
дық, сонымен қатар, ағаштан нақышына 
келтіре жасаған төсекті осы шебер шап қан.

– Менің салмағымда 11 қаты-
сушы болды. Бірінші жекпе-жекте 
өзбек спортшысынан басым түсіп, 
екіншісінде ресейлік спортшыны 
жеңдім. Жартылай финалда моңғол 
самбошыларынан жеңіліп қалдым. 

Үшінші орын үшін күрес те ре-
сейлікті жеңдім. Енді келесі жолы 
бірінші орын алу үшін қателік-
теріммен жұмыс істеймін, – деді 
Қарағанды облысының олимпиа-
далық емес спорт түрлері бойынша 

жоғары спорт шеберлігі мектебінің 
басшысы Дәурен Есімханов.

Қазақстан жалпыкомандалық 
есепте екінші орын алды. Спорт-
шыларымыздың еншісінде 11 ал-
тын, 14 күміс, 19 қола медаль бар. 

Мәдениетті және туризмді да-
мытуды мақсат тұтқан жоба Қа-
рағанды облысынан бастау алып 
отыр. Облыс орталығынан кейін 
фотокөрме Нұра, Осакаров аудан-
дарына және Теміртау мен Саран, 
Абай қалаларына барады. 

Ұзақ сапарын кеншілер шаһа-
рынан бастаған жоба авторы 
Қазақстан туризмінің дамуына 
өзіндік үлесін қосқысы келетінін 
жеткізді. 

– Бұл жоба Қазақстан Респуб-
ликасының Спорт және туризм 
министрлігінің қолдауымен өтіп 
жатыр. Бұл көрмеге жалпы саны 
27 сурет қойылған. Негізінде, қо-

рымда 50 сурет бар. Суреттерде 
Қазақстан халқының тыныс-тір-
шілігі, қалалары, әсем табиғаты 
және еңбек адамдары қамтылған. 
Суреттердің тарихы да бөлек әң-
гіме. Осылайша, елге, жерге деген 
махаббатымды жеткізгім келеді. 
Көрмеге жастар көбірек келсе деп 
тілеймін. Өйткені, жастар жаһан-
ды араламас бұрын Қазақстанның 
келбетін көруі тиіс деп есептей-
мін. 

Суретке түсіру өзіме ұнайды. 
Әсіресе, әр өңірдің келбетін аша-
тын детальді суреттерге жаным 
құмар, – деді Жан Ақжанов.

Сурет автордан

Фестиваль 2 кезең бойынша 
өтті. Іріктеуде әр шығармашылық 
ұжым туған өлкенің тарихына, 
тіліне, табиғатына, мәдениеті 
мен бай мұраларына сүйіспен-
шіліктерін дәріптеу мақсатында 
дайындаған театрландырылған 

● КӨРМЕ

Объективтегі 
ел дидары

Қарағанды облыстық бейнелеу өнері музейінде «Қазақстан-
ды сүю» деп аталған фотокөрме өтті. Авторы – қоғам қайраткері, 
танымал қазақстандық жазушы, публицист және көркем әдеби-
етінің дәріптеушісі Жан Ақжанов. Фотокөрме республикалық 
ауқымда ұйымдастырылуда.

Ерік НАРЫН,
«Ortalyq Qazaqstan»

● ФЕСТИВАЛЬ

Бала тіліндегі құндылық 
Қарағандыда «Тіл – қа-

зына» әлеуметтік жобасы 
аясында өткен «Бала тілі 
– бал» фестивалі мәресі-
не жетті. Мектепке дейін-
гі ұйымдардан 4 жастан 6 
жасқа дейінгі балдырған-
дар, оның ішінде, өзге ұлт 
балалары нан құралған 10 
шы ғармашылық ұжым қа-
тысты.

Аяулым СОВЕТ,
«Ortalyq Qazaqstan»

қойылымдарын YouTube желісіне 
жүктеді.

– Мектеп жасына дейінгі бала-

лардың қазақ тіліне, туған жеріне 
деген құрметін оятуды көздедік. 
Мемлекеттік тілді үйренуге деген 

қызығушылықтарын да байқадық. 
Әрине, ұлттық құндылықтарды 
насихаттау, өзге ұлт өкілдерінің 
балаларын тарта отырып, шығар-
машылық және зияткерлік әлеует-
ті дамыту да назардан тыс қалма-
ды, – деді 

Іріктеуде шығармашылық 
ұжым дайындаған қойылымдар-
дағы тақырыптың ашылуына, көр-
кем бейнені орындау мәнерлігіне, 
шығармашылық ерекшелігіне 
қарай үздік танылған 10 шығар-
машылық ұжым анықталды.  

Көрермендер сахнада өнер 
көрсеткен балалардың бал тіл-
деріне, өнерлеріне тәнті болды. 
Шара соңында барлық балабақша 
ұжымдары дипломдар, арнайы 
сыйлықтармен марапатталды. 

Сурет ұйымдастырушылардан

● САМБО

Душанбедегі додадан 3 медаль
Тәжікстанның Душанбе 

қаласында самбодан әлем 
чемпионаты өтті. Додаға 
13 елден 400-ге жуық жа-
уынгер қатысты. 35 жастан 
асқан самбошылар жеті жас 
санатында күресті. Болат 
Манабаев, Зейнолла Махме-
тов және Дәурен Есімханов 
есімді қарағандылық спорт-
шылар бір алтын және екі 
қола медаль қанжығалады.

Ерік НАРЫН,
«Ortalyq Qazaqstan»

Болат Манабаев 60-64 жас са-
натында өз қарсыластарын ұтып, 
алтын медальға қол жеткізді. Ал, 
Зейнолла Махметов 55-59 жас са-
натында қоланы қоржынға салды. 
Дәурен Есімханов болса, 40-44 
жас санатында жүлдеге ілікті. Су
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не Ақтоғай ауылынан арнайылап әкелген 
тастарды да пайдаланады.

Шебер Қарағанды мен Теміртау қа-
лаларында өтетін көрмелерді қалт жібер-
ген емес. «Qarmet» кәсіпорнының бас-
шылығы  Төлеуғазы шебердің дарынын 
ерекше бағалап, автокөлік сыйлаған.

Мұнымен қоса, Төлеуғазы Серікбай-
ұлы қазақтың ұлттық музыкалық аспап-
тарын да шебер жасайды. Ұстаханасында 
тұрған бірнеше домбыраны қайта жаңғыр-
ту қажет дейді шебер. Ұстаханасында бұ-
дан басқа тайтұяқ, қобыз секілді басқа да 
музыкалық аспап тұр.

– Мен жасайтын дүниелерімді әуелі 
жүз ойланып, мың толғанып аламын. 
Үнемі ізденіс үстінде жүріп, ойымда 
әбден пісіп-жетілгенде ғана жасауға 
кірісемін. Әрине, ол үшін қиялымдағы 
дүниенің жалпы сұлбасы қандай болаты-

– Әрбір зат сырт көзге қарапайым бо-
лып көрінгенімен, егер көз тоқтатып қа-
райтын болса, онда әрбір бұйымымнан 
ұлтымның ұлағаты мен парасатын, тір-
шілігінің тынысын аңғаруға болады. Мен 
мұндай дүниелерді жасағанда ата-баба-
ларымыздың бойындағы арда қасиеттер 
мен бауырмалдықты, адамгершілік пен 
даналықты тұрмыс-тіршіліктегі ұлттық 
нақыштарды қоса өрнектеуге тырыса-
мын, – дейді Төлеуғазы шебер.

Жақында шебердің қалалық тари-
хи-өлкетану мұражайында қолданбалы 
өнерге арналған жеке көрмесі өткен еді. 
Ұлттық өнерді ұлықтап жүрген ол темір-
таулықтарды өзінің шығармашылығымен 
таныстырып, ұмыт болып бара жатқан 
ұлттық нақыштағы өнер туындыларымен 
таныстырудан жалықпайды. Шеберхана-
сына келген әр мейманды ерекше қарсы 
алатыны да содан.

Қолөнер шебері Төлеуғазы Дүйсен-
беков зерек шәкірт тәрбиелегісі келеді. 
«Осы бір ұлық өнерді лайықты жалғасты-
ратын ізімізден біреу ерсе, біз үшін зор 
еңбек болар еді», дейді ол.

– Қаладағы фестиваль, басқа да мә-
дени кештерге арнайы қатысамын. Ел 
ішіндегі өнерлі азаматтарды дәріптеп, 
қолдау көрсетуге  дайынмын. Бірақ, қазір-
гі жастардың ұлттық қолөнерге зауқы 
соқпайды. Ауылдан келген бір бала бар. 
Жазда сол баланы үйреттім. Құлшыны-
сы бар. Аты – Рахметолла. «Келесі жазда 
келемін», деп кетті, – дейді қолөнерші 
Төлеу ғазы Серікбайұлы.

Төл туындыларымен талайды таңдай 
қақтырған Төлеуғазы шебердің қолынан 
шыққан барлық қолөнері өзі айтпақшы 
ұлттық рухта сөйлейді. Қолөнер осылай 
сөйлесе ғана шебердің шебер екендігі 
мойындалады. Төлеуғазы Серікбайұлы – 
сөзсіз мойындалған талант.

ТЕМІРТАУ
Суреттер шебердің мұрағатынан
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